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Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dzień dobry Państwu. Witam serdecznie. Otwieram posiedzenie Komisji Porządku Publicznego, 

Zdrowia i Spraw Społecznych. Bardzo serdecznie witam Panią Przewodniczącą Rady Miasta,  Barbarę 

Konieczną. Jeśli jest z nami Pan Prezydent Maciej Gramatyka nie widziałam, ale jeśli... 

Zastępca Prezydenta Miasta ds. Społecznych Maciej Gramatyka 
Dzień dobry. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Jest, serdecznie witam Pana Prezydenta. Witam bardzo serdecznie Naczelników Wydziałów Urzędu 

Miasta, Dyrektorów i Kierowników jednostek miejskich. Witam serdecznie przedstawicieli Policji  oraz 

Straży Miejskiej. Witam  Ojca Wawrzyńca Jaworskiego, który siedzi koło mnie oraz oczywiście moje 

Koleżanki i Kolegów Radnych. Bardzo proszę serdecznie Państwa Radnych o potwierdzenie swojej 

obecności. Pani Wiceprzewodnicząca Anna Krzystyniak. Widziałam, że jest. Pani Radna Lidia Gajdas. 

Radna Lidia Gajdas 

Tak, jestem. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Pani Radna Aleksandra Wysocka-Siembiga. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Pan Radny Wojciech Czarnota. 

Radny  Wojciech Czarnota 

Dzień dobry Państwu. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dzień dobry. Pan Radny Grzegorz Gwóźdź. 

Radny Grzegorz Gwóźdź 

Obecny, dzień dobry. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dzień dobry. Jeszcze raz wrócę do Pani Wiceprzewodniczącej Ani Krzystyniak. 

Zastępca Przewodniczącej Komisji Radna Anna Krzystyniak 
Tak, dzień dobry, jestem. Przepraszam, mam kłopoty z Internetem. Jestem. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dzień dobry, dzień dobry. Witam ślicznie. Bardzo serdecznie Państwa proszę o małą zmianę  

w porządku obrad. Chciałabym przesunąć punkt 11 do punktu 3a, ponieważ bardzo ograniczony czas 

ma Pan Naczelnik Wydziału Kryzysowego, Pan Janusz Sojka i prosił o taką zmianę. Czy Państwo 

jesteście przeciw? Czy ktoś się wstrzymał? Rozumiem, że porządek obrad możemy o tą małą zmianę 

zmienić. Czy mamy jakieś uwagi do protokołu z posiedzenia Komisji z 17-ego stycznia tego roku? Nie 

widzę żadnych uwag. W takim razie uważam, że został przyjęty protokół jednogłośnie. Przechodzimy 

do punktu 3a, to jest zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia sprawozdania Prezydenta 

Miasta Tychy z działalności Komisji Bezpieczeństwa i Porządku. Ten projekt uchwały co roku na Komisji 

opiniujemy, jak również na sesji. Macie Państwo materiał do tego projekt uchwały. Czy macie Państwo 

do tego materiału jakieś zapytania do Pana Naczelnika? Nie widzę. W takim razie przechodzimy  

do głosowania. Kto z Państwa jest przeciw temu projektowi uchwały? Kto się wstrzymał? To znaczy,  
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że projekt uchwały został zaopiniowany pozytywnie jednogłośnie. Bardzo dziękuję Panu Naczelnikowi 

za obecność. Dziękuję bardzo. 

Naczelnik Wydziału Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego Janusz Sojka 

Dziękuję serdecznie. 

 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo. Przechodzimy do punktu, do całego pakietu sprawozdań i zaczynamy od 4-ego 

punktu. To znaczy, sprawozdanie z realizacji gminnego programu wspierania rodziny. Bardzo proszę 

Zastępcę Dyrektora do Spraw Pomocy Rodzinie i Dziecku, Panią Aleksandrę Spisak-Golemo  

o króciutkie przedstawienie nam materiału przygotowanego na Komisję. 

Zastępca Dyrektora ds. Pomocy Rodzinie i Dziecku Aleksandra Spisak-Golemo 

Dzień dobry Pani Przewodnicząca, Panie Prezydencie i wszyscy Radni oraz Goście. Przedłożone 

Państwo mają sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Wspierania Rodziny za rok 2021.  

To jest wpisane w przyjęty w ustawowy obowiązek oczywiście, ale to jest realizacja uchwały,  

przepraszam, z 29-ego kwietnia 2021 roku  o przyjęciu w Gminnego Programu Wspierania Rodziny. 

Radna Lidia Gajdas 

Pani Przewodnicząca,   ja bardzo przepraszam, ale nic nie słychać. 

Zastępca Dyrektora ds. Pomocy Rodzinie i Dziecku Aleksandra Spisak-Golemo 

Halo? 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Coś z mikrofonem jest nie tak. 

Radna Lidia Gajdas 

Coś z mikrofonem chyba Pani Olu. 

Zastępca Dyrektora ds. Pomocy Rodzinie i Dziecku Aleksandra Spisak-Golemo 

No tutaj mam. Co tu będzie? A teraz, Proszę Państwa?  

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Tak, ja słyszę, ja słyszę. 

Radna Lidia Gajdas 

Ja źle. 

(niewyraźne) 

 

Zastępca Dyrektora ds. Pomocy Rodzinie i Dziecku Aleksandra Spisak-Golemo 

Przedkładamy Państwu jak co roku  sprawozdanie z realizacji programu. Jest to pierwszy rok, minął 

pierwszy rok kolejnej uchwały na 3 lata. Taki jest obowiązek gminy do opracowania i realizacji  

oraz do przedłożenia, to już jest artykuł 179. Do końca marca jest taki obowiązek przedłożenia tego 

sprawozdania. Państwo mają informacje oraz załączone tabelki. Kolejny rok niestety,   jakby towarzyszył 

nam okres pandemii, który miał znaczący wpływ na jego realizację oraz problemy,  

na które napotykaliśmy. My i realizatorzy,  my mówię, Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej  

oraz jednostki, które współuczestniczą w realizacji, na przykład Poradnia Psychologiczno-

Pedagogiczna, Placówka Pieczy Zastępczej "Kwadrat." Z organizacji pozarządowych: Stowarzyszenie 

"Trzeźwość Życia" i można wymienić Państwu  te instytucje, nie chciałabym kogokolwiek pominąć,  

bo jest ich jeszcze sporo. Może tak powiem ogólnie, bo i też ogólnie traktuję ten program, bo zobaczymy 

co będzie się działo dalej tak,  kolejny rok pokaże skutki sytuacji, która miała miejsce. Wpływ pandemii 

na zdrowie i samopoczucie i rozwój (niewyraźne) społecznych dzieci i młodzieży może przybierać różne 

formy począwszy od co jest charakterystyczne i częstsze teraz. Dłuższe, częstsze występowanie 

gorszego samopoczucia poprzez mniejsze, czy też większe zaburzone relacje rówieśnicze. To wszystko 

ma, jakby konsekwencje izolacji tak bycia w domu dzieci, młodzieży, rodziców. Skupienie się na jednej 

zamkniętej przestrzeni i generowało to różne problemy. Oczywiście bardzo dużo na ten temat na pewno 

wie Pani Wiceprzewodnicząca, Pani Krzystyniak, bo jest to też oddźwięk ma ta pandemia w pracy tak, 
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w Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej i w szkołach i tak dalej. Państwo zresztą jeśli są rodzicami, 

to również Państwo wiedzą jak  przebiegała nauka zdalna. Jakie były negatywne,  pozytywne też były, 

ale głównie negatywne skutki izolacji teraz dzieci, zresztą pamiętam, że za zeszły rok również 

sygnalizowałam i przedstawiałam program i podsumowanie, była mowa o deficycie psychiatrów.  

Ja mówię tak sygnalizując, bo państwo również podczas obrad i posiedzeń Komisji, czy sesji Rady 

Miasta sygnalizowaliście również i pokazywaliście, że jakby macie znajomość problemu, brak 

wystarczającej, to jest bardzo duże uogólnienie, opieki psychiatrycznej, dostępności do lekarzy 

psychiatrów. Jest zdecydowanie tutaj duża potrzeba. Sygnalizują to wszyscy, którzy pracują.  

Mówię o osobach, których pracę i charakter znam. Sygnalizują potrzebę i brak specjalistów. Nie każdy 

rodzic może pozwolić sobie na prywatne wizyty,  a teraz jest też tak, że nawet i jest ograniczenie  

w prywatne wizyty. Nie wiem, czy Państwo, bo sporo można powiedzieć,  może jakieś pytanie?  

Ułatwi mi. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Serdecznie dziękuję. Tak jest, ja otwieram dyskusję w tym temacie. Bardzo proszę. Ja chciałabym 

zapytać odnośnie właśnie tego ostatniego akapitu tego sprawozdania. Odnośnie no właśnie zdrowia 

psychicznego dzieci, pogorszenie się i samopoczucia, ale takie najbardziej niepokojące to właśnie,  

że większa ilość zaobserwowanych prób samobójczych. Chciałam zapytać, czy u nas w mieście były 

jakieś skuteczne samobójstwa u dzieci oczywiście i jeszcze taka też uwaga, no nie mamy się  

co roztkliwiać nad tym, że nie mamy psychiatrów. Po prostu ich nie ma, po prostu ich nie ma.  

To jest dramat, ogólnopolski dramat i praktycznie rzecz biorąc w chwili obecnej nie do uratowania,  

bo nie mamy lekarzy po prostu. Ale chciałabym o tą część już najgorszą pogorszenia psychiki zapytać 

właśnie, czy były samobójstwa, czy były próby, czy wiemy o tym, ile było tych prób samobójczych,  

jak to się kształtowało? 

Zastępca Dyrektora ds. Pomocy Rodzinie i Dziecku Aleksandra Spisak-Golemo 

To znaczy, jeśli chodzi o wiedzę tą finalną, tak, bo to jest przywołanie informacji, które każdy z nas 

gdzieś tam z nimi się zetknął. Nie dysponuję taką statystyką, która mogłaby być wiarygodna.  

To są informacje, które gdzieś posiadamy z informacji nie wiem,  mogę powiedzieć sekwencyjnie, tak?  

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
A czy mogłabym Panią Wiceprzewodniczącą  Anię Krzystyniak zapytać, czy może ma jakąś wiedzę na 

ten temat bliższą? Bardzo mnie to interesuje,  jak się to kształtuje w tej chwili w okresie pandemii. 

(niewyraźne) Dobrze. Czy mamy jeszcze jakieś pytania do Pani... 

 

Zastępca Dyrektora ds. Pomocy Rodzinie i Dziecku Aleksandra Spisak-Golemo 

Pani Przewodnicząca, ja tylko nadmienię, że dopytam,  jeśli będzie taka możliwość przekazania takich 

informacji i uzyskania ich przede wszystkim, to mówię, że dopytam  i informację zwrotną przekażę. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo. 

Radna Lidia Gajdas 

Pani Przewodnicząca, ja się wtrącę. Ja widzę, że jako gościa mamy też Pana z Komendy Miejskiej 

Policji. Może on by miał, może ten Pan ma jakąś informację przedłożoną?  

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Wiadomość, no słusznie. 

Radna Lidia Gajdas 

Także moglibyśmy prosić o zabranie głosu Pana z Policji. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Bardzo proszę. 

Naczelnik Wydziału Prewencji Komendy Miejskiej Policji Wojciech Sobol 

Proszę Państwa, trudno jest mi w tej chwili podać tutaj dokładne dane. Na pewno takie przypadki były, 

natomiast no potrzebowałbym czasu, żeby zgromadzić takie dane. Nie kojarzę, żeby były skuteczne. 

Były na pewno jakieś próby, natomiast jeśli chodzi o skuteczne, o skuteczne takie przypadki, no to nie 
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kojarzę, żeby takie były. Natomiast no trudno jest mi w tym momencie też dokładnie powiedzieć, 

potrzebowałbym czasu, żeby takie dane zebrać. 

 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dobrze, dziękuję uprzejmie. Dziękuję bardzo. Czy są jeszcze jakieś pytania w tym temacie? Nie widzę. 

W takim razie Komisja zapoznała się ze sprawozdaniem z realizacji gminnego programu wspierania 

rodziny za rok 2021. Przechodzimy do kolejnego sprawozdania. Sprawozdanie, w punkcie 5 Rozwoju 

Pieczy Zastępczej na lata 2022-2024. Nie, przepraszam. Powiatowy program rozwoju pieczy zastępczej 

na lata 2022-2024 w mieście Tychy. Bardzo proszę Panią Iwonę Godzik, Szefa, że tak powiem, Pieczy 

Zastępczej. Bardzo proszę. 

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej Iwona Rogalska 

Pani Przewodnicząca, może ja pozwolę, Iwona Rogalska. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Proszę, bardzo mi miło. 

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej Iwona Rogalska 

Pani Dyrektor Godzik ma tutaj oczywiście też swoją działkę jak najbardziej, ale... 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dobrze, przepraszam najmocniej. 

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej Iwona Rogalska 

Nic nie szkodzi. Powiatowy Program Rozwoju Pieczy Zastępczej ustalany jest na 3 lata. Ustawodawca 

nakazał tylko, aby zawierał on jeden jedyny punkt,  mówiący o tym, o ilości zawiązywanych zawodowych 

rodzin zastępczych. My w tym programie na lata 2022-2024 skupiamy się w takich trzech głównych 

aspektach. Pierwszy jest to dotyczący właśnie rozwoju  rodzinnej pieczy zastępczej, następnie placówka 

pieczy zastępczej, czyli właśnie ta instytucjonalna forma pieczy zastępczej, jak również pomoc 

wychowankom pieczy zastępczej, zarówno instytucjonalnej, jak i rodzinnej. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo. Otwieram dyskusję. Materiał jest przygotowany. Mogliśmy się z nim dokładnie 

zapoznać. Czy mamy pytania? Bo ja takie mam, taką no... właściwie pytanie, bo tutaj parę rzeczy  

jest nowych, prawda? Jest koordynator pieczy zastępczej. Ja nie bardzo rozumiem, które rodziny objęte 

i nieobjęte właśnie opieką takiego koordynatora, bo to jest troszkę dla mnie to jest nowe i jeszcze mam 

jedną taką uwagę. Czasami zbieramy żale ludzi, którzy chcą być rodziną zastępczą na ogromną 

procedurę, która temu towarzyszy. Ta procedura jest dla niektórych i dla nas  też czasem niezrozumiała, 

bo na przykład ja miałam taką też pytanie osoby, która jest z wykształcenia, pracuje z dziećmi 

niepełnosprawnymi, ma kilka połamanych takich, że tak powiem,   Działek z tego akurat tematu,  

a musiała przechodzić całe szkolenie, żeby być rodziną spokrewnioną i pytam, czy to tak musi być,  

czy może    to, że mamy stale 6 rodzin zawodowych, bo mamy 6 rodzin zawodowych,  czy to jest 

wynikiem tego, że tak ciężko się dostać i być tą rodziną zawodową? I drugie pytanie, czy to co później 

mamy w projektach uchwał to wynagrodzenie, które jest dla nich,  czy ono rzeczywiście  

jest zachęcające, bo jeśli to jest wynagrodzenie brutto to muszę szczerze powiedzieć, że ono do bardzo 

skromnych należy. 

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej Iwona Rogalska 

To znaczy tak, odpowiadając po kolei. Odnośnie koordynatora rodzinnej pieczy zastępczej.  

Jest to stanowisko, w którym praktycznie sprawuje opiekę pomoc właśnie nad każdą rodziną zastępczą. 

Może to być to albo koordynator rodzinnej pieczy zastępczej, bądź pracownik socjalny, zatrudniony 

właśnie w dziale pieczy zastępczej. Co do procedury,  no to trudno mi powiedzieć, czy jest aż tak bardzo 

skomplikowana. No ustawodawca przewiduje, że muszą być odbyte i cały cykl szkoleniowy to jest 9 

spotkań, no ale poprzedzonymi oczywiście badaniami psychologicznymi, pedagogicznymi, wywiadem. 

No nie jest to naprawdę jakoś strasznie skomplikowana procedura, która też ma na celu no badanie 

motywacji tych osób do pełnienia tej funkcji. Także, no myślę sobie, że osoby, które chcą, które są 

zmotywowane, no są w stanie przejść tą procedurę. To naprawdę nie jest, ona tylko bardzo olbrzymie 
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wygląda, ale to też jest rozciągnięte w czasie. To też się nie dzieje wszystko naraz. Także myślę sobie, 

że też no jest to do przejścia. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Ja rozumiem. Dziękuję bardzo. Czy są jeszcze pytania?  Nie widzę. W takim razie Komisja zapoznała 

się ze sprawozdaniem, raczej z Programem Rozwoju Pieczy Zastępczej na lata 2022-2024 w mieście 

Tychy. Bardzo serdecznie dziękuję Pani Dyrektor. 

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej Iwona Rogalska 

Dziękuję. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Przechodzimy do punktu następnego, to jest sprawozdanie z realizacji Miejskiego Programu 

Przeciwdziałania Narkomanii w 2021 roku i tutaj pewnie będzie Pani Naczelnik, czy pracownik 

Wydziału?  

Naczelnik Wydziału Zdrowia i Spraw Społecznych Iwona Bińkowska 

Nie, jestem, jestem. Ja Pani Przewodnicząca. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Pani Iwona Bińkowska Naczelnik Wydziału Zdrowia. Bardzo proszę. 

Naczelnik Wydziału Zdrowia i Spraw Społecznych Iwona Bińkowska 

Szanowni Państwo, w zeszłym roku w ramach Miejskiego Programu Przeciwdziałania Narkomani 

finansowaliśmy takie zadania jak zwiększenie dostępności pomocy terapeutycznej i rehabilitacyjnej dla 

osób uzależnionych i osób zagrożonych uzależnieniem. I tutaj na to zadanie wydaliśmy 70 891 złotych. 

Kolejne zadanie to udzielanie rodzinom, w których występują problemy narkomanii, przemocy, 

psychospołecznej i prawnej  i tutaj wysokość finansowania z naszej strony to 61 450 złotych. Trzecie 

zadanie to prowadzenie profilaktycznej działalności informacyjnej i edukacyjnej oraz szkoleniowej  

w zakresie rozwiązywania problemów narkomanii w szczególności dla dzieci i młodzieży,  

w tym prowadzenie zajęć sportowo-rekreacyjnych i tutaj finansowanie wynosiło 19 650 złotych i czwarte, 

już ostatnie zadanie, które z tego programu finansowaliśmy to wspieranie działań instytucji osób 

fizycznych i organizacji pozarządowych służących rozwiązywaniu problemów narkotykowych i tutaj 

finansowanie wynosiło 39 800 złotych. Łącznie na ten program w 2021 roku   wydaliśmy 191 791 złotych  

z 208 000 zaplanowanych, zaplanowanych. Czyli wykonaliśmy właściwie budżet na poziomie  92%. 

Przy realizacji programu współdziałaliśmy z Ośrodkiem Pomocy Psychologicznej Profilaktyki 

Uzależnień Mens Sana, ze Stowarzyszeniem „Trzeźwość życia", z Fundacją Rozwoju Ekonomii 

Społecznej i Małopolskim Centrum Profilaktyki. Też jak co roku zakupiliśmy bezinwazyjne testy  

do wykrywania środków psychoaktywnych dopalaczy i narkotyków, no i po raz pierwszy zakupiliśmy 

tutaj takie materiały edukacyjne, skierowane przede wszystkim do nauczycieli, do personelu szkoły,  

nie tylko do nauczycieli,  gabloty takie z atrapami narkotyków, czy środków psychoaktywnych.  

Były to skierowane takie i warsztaty i te właśnie pomoce naukowe do szkół ponadpodstawowych  

i właściwie to tyle, dziękuję ślicznie. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo. Otwieram dyskusję. Nie widzę. Dziękuję bardzo Pani Naczelnik. Zapoznaliśmy się  

ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Miejskiego Programu Przeciwdziałania Narkomani za okres  

1 styczeń 2021 do 31 grudnia 2021. Bardzo serdecznie dziękuję. Kolejnym punktem będzie 

sprawozdanie z realizacji programu „Aktywni60plus" za 2021. Bardzo proszę. 

Naczelnik Wydziału Zdrowia i Spraw Społecznych Iwona Bińkowska 

Tak jest. W 2021 roku, jak i w poprzednich latach, beneficjenci programu „Aktywni60plus" mogli 

korzystać z szerokiej oferty zniżek oferowanych przez instytucje miejskie, ale również partnerów 

programu. Zniżki dla uczestników programu oferowały między innymi gabinety stomatologiczne, zakłady 

optyczne, zakłady fotograficzne, fryzjerskie, szkoły językowe, czy ośrodki wypoczynkowe w Ustroniu  

i Łebie, Jastrzębiej Górze z tego co pamiętam oraz wiele, naprawdę wiele innych. Oferta dla 

beneficjentów programów,  dla naszych seniorów jest naprawdę bardzo, bardzo duża. W 2021 roku do 

programu przystąpiło 786 osób. Szanowni Państwo, jest to niewiele w porównaniu choćby z rokiem 

2019 bo i 2020 i 2021 no to jest pandemia, gdzie no i  urzędy były trudniej dostępne, i starsze osoby 
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raczej starały się ograniczyć swoją mobilność. Stąd taka duża różnica, bo z tego co pamiętam,  w 2019 

roku prawie 3000, tam chyba 2800  osób przystąpiło do programu. No, ale mam nadzieję, że już teraz 

będzie lepiej. W ramach programu seniorzy mogli skorzystać również z bezpłatnych zajęć, które 

finansował Urząd. Finansowało miasto. Takich jak zajęcia z tai chi, czy nordic walking, zdrowy 

kręgosłup. Łącznie na realizację tego programu wydatkowaliśmy w 2021 roku 93 235 złotych. Dziękuję. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo. Otwieram dyskusję. Bardzo proszę. 

Radna Lidia Gajdas 

Pani Przewodnicząca. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Tak? 

Radna Lidia Gajdas 

Bardzo proszę o głos. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Proszę bardzo. 

Radna Lidia Gajdas 

Pani Naczelnik, ja mam tylko takie,  ja mam tylko jedno pytanie, czy lista tych wszystkich zniżek dla 

seniorów, czy ona w tym roku też jest, to znaczy taka aktualna  na ten rok, czy nie? Czy dopiero się 

będzie nową tworzyć? Jak to jest? 

Naczelnik Wydziału Zdrowia i Spraw Społecznych Iwona Bińkowska 

Nie, jest cały czas aktualna, ona dostępna w tym okienku. Znaczy, teraz przez chwilę nie jest dostępna, 

ponieważ jest dostępna na 5 na piątym piętrze, ponieważ nasze okienko zostało anektowane na razie 

na wydawanie PESELI, ale jest cały czas aktualizowana i dostępna dla seniorów. 

Radna Lidia Gajdas 

Dobrze, dziękuję serdecznie. 

Naczelnik Wydziału Zdrowia i Spraw Społecznych Iwona Bińkowska 

Dziękuję. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo. Czy jeszcze są pytania? Nie widzę. Komisja zapoznała się w takim razie ze 

sprawozdaniem z realizacji Programu „Aktywni60plus" za 2021. Punkt 8. Sprawozdanie z realizacji 

Programu „3+liczna rodzina" za rok 2021. Bardzo proszę Panią Naczelnik. 

Naczelnik Wydziału Zdrowia i Spraw Społecznych Iwona Bińkowska 

Tak jest. Szanowni Państwo, „3+liczna rodzina" to nasz miejski program. Można powiedzieć,  

że jest uzupełnieniem Karty Dużej Rodziny. Jest to program, który również oferuje wiele zniżek  

dla rodzin z 3 lub większą liczbą dzieci. W 2021 roku wydano 1990 kart, w tym 92 nowe rodziny 

przystąpiły do programu, a 317 rodzin złożyło wniosek o przedłużenie tej karty. I tu znowu podobna 

sytuacja jak przy Programie „Aktywni60plus", spadek liczby beneficjentów, który był również 

spowodowany pandemią COVID-19. Tak jak mówiłam, podobnie jak w Programie „Aktywni60plus", tutaj 

uczestnicy Programu „3+liczna rodzina" mogli skorzystać z wielu zniżek oferowanych, między innymi 

przez krytą pływalnię, lodowisko, park wodny, szkoły językowe, zakłady fotograficzne, usługi różne 

internetowe, czy kluby fitness oraz różnego rodzaju sklepy. Od 2009 roku, kiedy Państwo podjęliście 

pierwszą uchwałę dotyczącą tego programu, niezmiennym celem jest  jego jest budowanie pozytywnego 

wizerunku rodzin wielodzietnych oraz poprawa ich sytuacji ekonomicznej. Dla wielu rodzin 

posiadających 3 lub więcej dzieci, zniżka w postaci tańszego biletu na basen, czy możliwość na przykład 

nauki języka w niższej cenie stanowi realną pomoc oraz pozwala uczestniczyć w życiu społecznym,  

dlatego staramy się po prostu jak najwięcej pozyskiwać tutaj naszych partnerów, żeby pomóc  

tym rodzinom. Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
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Dziękuję bardzo. Czy są pytania do tego sprawozdania? 

Radny Wojciech Czarnota 

Mogę? Wojciech Czarnota. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Bardzo proszę, tak. 

Radny Wojciech Czarnota 

Chciałem zapytać, bo Pani powiedziała, że jest to uzupełnienie programu Karty Dużej Rodziny. Urząd 

Miasta jest też zaangażowany w wydawanie Kart Dużej Rodziny, prawda?  

Naczelnik Wydziału Zdrowia i Spraw Społecznych Iwona Bińkowska 

Tak. 

Radny Wojciech Czarnota 

To pewnie generuje jakieś koszty po stronie Urzędu. Czy był kiedyś pomysł, czy on jest zasadny,  

czy niezasadny, żeby ewentualnie połączyć te dwa programy, to znaczy żeby promować  honorowanie 

Karty Dużej Rodziny, za które i tak jest, do której i tak jesteśmy zobowiązani, jakby zapewnić obsługę? 

No takie jest pytanie, bo to jest, albo czym się jeszcze różnią, nie wiem, czy są jakieś przeszkody?  

Jeśli Pani mogłaby w tym zakresie. 

Naczelnik Wydziału Zdrowia i Spraw Społecznych Iwona Bińkowska 

To znaczy tak, Karta Dużej Rodziny jest to program rządowy i do tego programu zwykle przystępują  

duże sieci sklepów, na przykład duzi przedsiębiorcy. „3+liczna rodzina" jest naszym lokalnym 

programem, do którego przystępują dużo mniejsze firmy. Nawet na przykład zakład fotograficzny,  

który do KDR-a tak naprawdę no raczej nie przystąpi. „3+liczna rodzina" tak naprawdę bazuje  

na zniżkach, które nam oferują partnerzy, czyli przedsiębiorcy prywatni. My tutaj jakiegoś wielkiego 

kosztu nie ponosimy z tytułu tego programu. Myślę, że tutaj się nie da za bardzo połączyć  

tych programów. Musielibyśmy wybrać. Moim zdaniem, „3+liczna rodzina" uzupełnia Kartę Dużej 

Rodziny. Więc no, możemy się zwrócić do Ministerstwa, oczywiście, jak najbardziej o takie zapytanie, 

ale przypuszczam, że nie będzie to możliwe, ponieważ Karta Dużej Rodziny tak naprawdę ze zniżek 

mogą rodziny korzystać w całej Polsce,   a z „3+liczna rodzina" to jest tylko w Tychach. Chyba, że mamy 

partnera, który oferuje na przykład wypoczynek nad morzem, ale jest to skierowane tylko i wyłącznie  

do naszych tutaj mieszkańców, do naszych rodzin. Dziękuję. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo. Dziękuję bardzo. Jeśli nie ma pytań, to uznajemy, że zapoznała się Komisja  

ze sprawozdaniem z realizacji Programu „3+liczna rodzina" za rok 2021. Przechodzimy do punktu 

9-ego, czyli opieka nad osobami bezdomnymi w Tychach. Pamiętacie Państwo, że na ubiegłej sesji 

wprowadziliśmy, poprawiliśmy nasz porządek obrad o ten punkt. Wprowadzenie punktu do porządku 

obrad naszej Komisji wymaga celu na całościowy pogląd na problem bezdomności w naszym mieście. 

Instytucjonalna pomoc wynikająca z zadania własnego gminy noclegownia istnieje. Franciszkańska 

organizacja pozarządowa Stowarzyszenie „Rodzina Betlejem" istnieje. Wiemy też, że jest grupa osób 

bezdomnych, którzy nie chcą pomocy żadnej instytucji. Ich dom jest pod gołym niebem. Zaproszenie 

przyjął na Komisję Pan Mariusz Paździorek, pracownik Straży Miejskiej, który temat tej grupy zna dobrze 

i opowie o swojej pracy z tymi osobami. Bardzo proszę, materiał na dzisiejszą Komisję przygotowała 

Pani Dyrektor Rogalska. I bardzo proszę na temat noclegowni o parę zdań. 

Kierownik Straży Miejskiej Sławomir Gurdek 

Dzień dobry Państwu. Dzień dobry Pani Przewodnicząca. Szanowni Państwo, ja już oddaję głos Panu 

Marcinowi Paździorkowi. Chętnie odpowie na Państwa pytania i przedstawi charakter swojej pracy. 

Dziękuję. 

Strażnik Miejski Marcin Paździorek 

Dzień dobry, witam serdecznie. Szanowni Państwo, no jako Straż Miejska w Tychach podejmujemy 

liczne interwencje w stosunku do osób bezdomnych. Ja sobie zrobiłem taką ściągawkę, jak to wyglądało 

mniej więcej w tamtym roku od 1-ego stycznia 2021  do 31-ego grudnia 2021 roku. Straż Miejska  

w Tychach podjęła 748 interwencji w stosunku do osób bezdomnych oraz drugie praktycznie  
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tyle było 651 interwencji w stosunku do osób nietrzeźwych, z czego chciałbym dodać, że większość tych 

osób są to osoby bezdomne. Głównym takim powiedzmy to problemem na chwilę obecną  

jest to, że nie mamy miejskiej ogrzewalni. Tutaj Pan Kierownik zaraz więcej na ten temat powie, 

natomiast chciałbym jeszcze dodać, że od 1-ego stycznia tego roku do dnia dzisiejszego jako Straż 

Miejska w Tychach  Podjęliśmy 238 interwencji w stosunku  do osób bezdomnych. W miarę możliwości 

wszystkim udzielamy pomocy i wsparcia, od transportu na noclegownię w przypadku mężczyzn.  

Tutaj nie ma większego problemu, natomiast w przypadku kobiet przewozimy je do miejscowości  

Niewiesze koło Gliwic. Tutaj niestety sprawa się komplikuje. Zazwyczaj tego typu interwencje wypadają 

nam w piątek, sobotę, niedzielę, gdy wiele instytucji nie działa, nie mamy się do kogo zwrócić   

bezpośrednio, żeby po prostu przewieźć tą osobę poza teren naszej gminy. No jeżeli osoba jest w stanie 

znacznego upojenia alkoholowego, umieszczamy ją w Izbie Wytrzeźwień w Sosnowcu, gdzie po prostu 

osoba w odpowiednich warunkach i pod opieką lekarza trzeźwieje. Tutaj też jeszcze chciałbym dodać, 

że na terenie naszego miasta przebywa od 35 do 40 stałych bezdomnych, z którymi jako Straż Miejska 

Miasta Tychy mamy do czynienia praktycznie codziennie oraz około 15-20 tymczasowych,  

którzy są przelotem miesiąc, 2 i po prostu udają się w innym kierunku, zamieszkują najczęściej 

pustostany, piwnice, ale tutaj także Pani Przewodnicząca Rady Miasta była ze mną w różnych 

miejscach, gdzie na przykład w przyczepach reklamowych osoby spały, czy pod gołym niebem.  

My, jako Straż Miejska oczywiście staramy się zapobiegać wszelkim jakimś próbom zamarznięcia.  

W okresie zimowym jeździmy, doglądamy te osoby. W miarę możliwości organizujemy też im ciepłą 

odzież, o czym w grudniu  tutaj mieszkańcy się przekonali i mieszkańcy przede wszystkim nam pomogli 

w tym. Jeżeli jest zimno, także jeździmy z herbatami, z posiłkami ciepłymi i zimnymi, bo także się to 

zdarzało. Była to inicjatywa tutaj strażników ze Straży Miejskiej w Tychach, więc w miarę możliwości 

jeździmy. Tutaj jeszcze chciałbym dodać, że w ubiegłym roku dzięki uprzejmości Kierownictwa 

zakupiliśmy dwie torby ratownicze. Torby, które wykorzystywaliśmy nie tylko do działań medycznych na 

terenie Miasta Tychy w przypadku zatrzymań krążenia, bądź innych tego typu sytuacji, ale w dużej 

mierze  strażnicy, bo warto dodać, że w Straży Miejskiej w Tychach są ratownicy po KPP, więc w dużej 

mierze strażnicy po prostu udzielali pomocy osobom bezdomnym poprzez tamowanie krwotoków,  

usztywnianie urazów, no bądź mówiąc wprost przy ogarnianiu takiego procesu gnilnego ciała. 

Jednocześnie w przypadku poważniejszych schorzeń oczywiście na miejsce wzywaliśmy zespoły 

ratownictwa medycznego. No i w tym miejscu chciałbym tutaj Panu Kierownikowi oddać głos.  

Myślę, że jeszcze coś dopowie. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo. Bardzo proszę. 

Kierownik Straży Miejskiej Sławomir Gurdek 

Dziękuję bardzo. Szanowni Państwo, no tak jak tu mój Kolega, mój współpracownik powiedział, 

największą taką bolączką jest brak tej ogrzewalni w okresie zimowym. Od kilku lat staraliśmy się  

o możliwość takiego, posiadania takiego punktu do tego stopnia, że nasi współpracownicy tutaj  

z jednostki mieli już wręcz podpisane umowy na zlecenie, że tym punktem się zaopiekują i zaopiekują 

się oczywiście tymi osobami tam przebywającymi, natomiast no z różnych względów niestety nie doszło  

to do konsensusu, nie doszło to do finalizacji. No jakby istniała taka możliwość, żeby w przyszłości taki 

punkt stworzyć,   no nie ulega wątpliwości, że nam w prosty sposób uprościłoby sprawę, a przede 

wszystkim zabezpieczyło zdrowie i ewentualnie życie również tych osób. Mówimy cały czas o okresie 

przede wszystkim zimowym. Dziękuję, jeżeli są jakieś pytania, to chętnie odpowiemy. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo. Myślę, że ten temat powinien rozwinąć dyskusję, ponieważ  temat jest bardzo ważki i 

bardzo trudny. Ja miałabym kilka takich porządkowych pytań. Ile jest osób potrzebujących w zimie 

ogrzewalni?  Zaraz powiem, dlaczego o to pytam. 

Kierownik Straży Miejskiej Sławomir Gurdek 

Trudno, trudno... 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Ile mniej więcej osób musi iść do ogrzewalni, to znaczy mówimy tutaj o osobach, które nie są pijane, 

które się nie kwalifikują do Izby Wytrzeźwień. 
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Kierownik Straży Miejskiej Sławomir Gurdek 

Pani Przewodnicząca, Izba Wytrzeźwień to jest o tyle problem, że aby odwieźć kogoś do Izby 

Wytrzeźwień, musi być spełnionych kilka warunków. Między innymi przede wszystkim musi on stwarzać 

zagrożenie dla swojego, bądź czyjegoś życia  i samo to, że ktoś znajduje się pod wpływem alkoholu, 

nie jest już podstawą do tego, żeby odwieźć taką osobę do Izby Wytrzeźwień. My oczywiście bardzo 

często wręcz improwizujemy,  no i w momencie, kiedy osoba znajduje się pod znacznym wpływem 

alkoholu, odwozimy taką osobę,  no bo samym tym, że znacznie znajduje się pod wpływem alkoholu, 

stwarza zagrożenie. Natomiast gro sytuacji jest takich, w których my się spotykamy, że te osoby są pod 

wpływem alkoholu, nie zagrażają jako tako swojemu bezpieczeństwu, i co za tym idzie, nie ma podstaw 

odwiezienia ich do  Izby Wytrzeźwień. Natomiast no z uwagi na to, że znajdują się pod wpływem 

alkoholu, no niekoniecznie chcą integrować się z noclegownią. Także jednoznacznie ciężko jest 

powiedzieć, jaka to jest ilość osób z tego względu, no że to nie jest stała liczba ludzi. Generalnie póki 

co  my mamy około 35-40 osób bezdomnych,  a ta bezdomność bardzo często niestety spowodowana 

jest różnymi sytuacjami życiowymi, co w konsekwencji prowadzi do bardzo często nadużywania 

alkoholu. Także myślę, że ta ilość 35-40 osób bezdomnych no wiąże się poniekąd z tą ilością osób, 

które w okresie zimowym byłyby dowożone do ogrzewalni. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo, ale ja  może się wytłumaczę, dlaczego zadałam to pytanie, bo dla mnie jako medyka 

momentalnie rodzi się pytanie zasadnicze. W takiej ogrzewalni ktoś, kto nawet nie zagraża niby 

swojemu życiu, wymaga jednak   jest w takim stanie, że wymaga jednak ogromnego, ogromnego ryzyka 

pilnowania takiej osoby bez decyzji o jego stanie zdrowia. Przecież nie jest tajemnicą, że bardzo wielu 

lekarzy poległo na Izbie Przyjęć  z powodu osób właśnie upitych, gdzie było trudno zorientować się,  

czy nie mają urazów takich, które zagrażają ich życiu. To się kończyło zwykle źle dla lekarza,  

jeśli czegokolwiek nie dopatrzył, stąd pretensje pacjentów z Izby Przyjęć, że taki miał zaraz tomografię, 

zaraz miał wszystko wykonane, bo każdy się bał, że czegoś nie dopatrzył i tutaj u mnie się rodzi w tym 

momencie pytanie, czy taka ogrzewalnia może być tylko zwykłym pomieszczeniem, w którym ktoś  

ich pilnuje, czy jednak no nie musi to być,  ja nie wiem jak to prawnie wygląda, czy nie musi być jednak 

to miejsce, które jest gdzieś połączone z jakimś miejscem, w którym jest możliwość oceny lekarskiej  

i tak dalej. Jak to pożenić? Nie wiem. 

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej Iwona Rogalska 

Mogę, Pani Przewodnicząca? 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Bardzo proszę. 

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej Iwona Rogalska 

Ja chciałam tutaj zaznaczyć, że od ubiegłego roku mamy na noclegowni wydzielony osobny pokój,  

o czym też no na Komisji Bezpieczeństwa informowałam,  dla 6 osób, jest 6 miejsc, aczkolwiek jeżeli 

byłyby większe potrzeby, to oczywiście jesteśmy w stanie tych  miejsc wygospodarować więcej,  

ale no też no muszą tam przebywać tylko i wyłącznie osoby,   jakby to naprawdę, no nie pod wpływem 

alkoholu. One mogą,  no nie wiem tak po jednym piwie, trudno mi tutaj gdzieś tam posługiwać się jakimiś 

danymi, ale tak jak Pani Doktor zauważyła, to nie mogą być osoby takie, które no są pod wpływem 

alkoholu, ponieważ no my nie mamy przeszkolonych zespołów medycznych, tam są tylko i wyłącznie 

opiekunowie. A, no tak jak Pani Doktor słusznie zauważyła  no niejednokrotnie są to osoby takie,  

które gdzieś no nie wiemy tak naprawdę co się dzieje i jakiej pomocy medycznej mogą wymagać. 

Ogrzewalnia zgodnie z ustawą i z rozporządzeniem nie spełniała żadnej opieki medycznej,  

także tą taką, no ogrzewalnię w tej chwili mamy wydzieloną w naszej noclegowni miejskiej. Także same 

powstanie takie ogrzewalni, gdzie byłyby osoby dowożone pod wpływem alkoholu w żaden sposób  

nie rozwiązuje i nie zapewnia przede wszystkim bezpieczeństwa tym osobom. 

 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
A Pani Dyrektor, czy można ustalić wewnętrznie w obrębie noclegowni, bo proszę zobaczyć, ja tutaj 

mamy tabelę, którą Państwo przygotowaliście. Miejsc jest tak de facto 54 plus 6. W żadnym miesiącu 

nie mamy w ogóle pełnego stanu. Ja pamiętam lata wcześniejsze, gdzie w noclegowni przy tej ilości  

po 90 ludzi było. W tej chwili mamy 28, w maju, w czerwcu 32, a więc są puste, że tak powiem, przebiegi.  
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No to pytanie, czy nie można tak przeorganizować noclegowni, żeby wydzielić część właśnie  

dla tych osób, które no musiałyby dotrzeźwieć, że tak powiem, a Państwo w straży nie mieliby problemu. 

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej Iwona Rogalska 

Ale ta część jest wydzielona. To jest właśnie te 6 miejsc. To nie są miejsca z łóżkami. Tam są krzesełka, 

tam jest zapewniony dostęp do toalety, do prysznicu,  te takie no kwagi ogrzewalnicze miejsca są i one 

funkcjonują cały czas. Czyli tam mogą być dowożone właśnie osoby takie, o których Pani Doktor mówi. 

No właśnie takie na dotrzeźwienie. I to w tej chwili jest i funkcjonuje. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
No to w takim razie pytanie, jak Państwo no trzeba by było tę sprawę między Państwem i między 

noclegownią, między MOPS-em  w jakiś sposób ustalić, bo rzeczywiście wiem, że cały czas wykazujemy 

się, bo jeszcze jest jeden problem w strategii miasta  jednak wykazujemy się, że mamy ogrzewalnię, 

prawda? Tą strategię mieliśmy w styczniu. No jeśli ona miałaby funkcjonować, to trzeba by było o nią 

rzeczywiście  no bardzo zadbać, żeby jednak Państwo, którzy by tam byli osobami nadzorującymi, 

pilnującym, żeby mieli ten komfort, że nie przeoczą czegoś, za co potem będą odpowiadać prawnie,  

bo to to jest główny powód, bo tego się najbardziej boimy u tych właśnie osób. Czy można by było  

w jakiś sposób tę sprawę  też, no ja nie wiem ustalić, do jakiego promila, że tak powiem, ile, 0,5, 1 

promil, do kiedy można dowieźć tam na dotrzeźwienie taką osobę, która rano wstanie i pójdzie sobie?  

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej Iwona Rogalska 

No, ale to było przedstawione właśnie na Komisji Bezpieczeństwa podczas przygotowania Ośrodka 

Pomocy Społecznej i sprawozdania właśnie z przygotowań do sezonu zimowego. O tych miejscach 

właśnie takich kwazi ogrzewalni  mówiłam, że są wydzielone w noclegowni miejskiej. 

Zastępca Prezydenta Miasta ds. Społecznych Maciej Gramatyka 
Pani Przewodnicząca, można jeszcze dwa słowa? 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Bardzo proszę, tak. 

Zastępca Prezydenta Miasta ds. Społecznych Maciej Gramatyka 
Bo myślę, że w tym wszystkim istotna jest skala, bo ja nie usłyszałem tak naprawdę ile jest takich 

przypadków, bo ja rozumiem, że dla Straży Miejskiej takie miejsce byłoby istotne ze względu  

na tą pracę, o której tutaj słyszymy. Tylko, że po drugiej stronie proszę pamiętać, że są koszty związane 

z tym, że taki punkt musi działać cały czas z pełnym zabezpieczeniem i z zatrudnieniem osób 

dodatkowo, bo rozumiem, że Strażnicy Miejscy tam nie będą dyżurować. W związku z tym istotna jest 

skala tego zjawiska. Bo tak, płacimy pobyt w Izbie Wytrzeźwień w Sosnowcu, mamy noclegownię  

w Tychach i tutaj chcemy tworzyć jeszcze jeden punkt. To w tym wszystkim musimy też znaleźć  myślę, 

tego adresata tych usług i potem Państwu przedstawić,  ile to wszystko będzie kosztować, bo te koszty 

też są niezwykle istotne w tym wszystkim. Do tego jeszcze jest jeden element taki, że jak Państwo 

pewnie wiedzą, lokalizacja tej ogrzewalni była wskazywana i w czasie takich mrozów i zimy my byliśmy 

przygotowani na to, żeby uruchomić taką ogrzewalnię, natomiast to wiązało się też z protestem 

mieszkańców, którzy w okolicy tego miejsca, które kiedyś było zresztą chyba ogrzewalnią  

oni już zapowiadali protesty, jak tylko usłyszeli, że to jest proponowane miejsce, więc znowu wskazuję 

na to, że musielibyśmy wiedzieć o tym, jaka to jest skala, czy to jest, czy to są 2 przypadki w ciągu dnia, 

czy to jest 10, 15, 20,  no bo to jest niezwykle istotne przy tworzeniu takiego miejsca i przy samym 

budżetowaniu. Ja rozumiem, że te propozycje, które przedstawiła Pani Dyrektor Rogalska  

one wychodzą jakoś naprzeciw temu zabezpieczeniu, które jest potrzebne, bo o to w tym wszystkim 

chodzi, żeby z powodu  jakiegoś naszego niedopatrzenia, zaniedbania nie zamarzł po prostu  

któryś z bezdomnych w czasie największych mrozów. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Tak, oczywiście, oczywiście, no więc ja myślę, że no trzeba będzie pewnie usiąść wspólnie i Komisja 

myślę, że nie jest tym miejscem do takiego dokładnego opracowania, ale trzeba się zastanowić 

faktyczne, bo jeśli faktycznie na pewno przez lata jak ja jestem w Radzie, to obserwuje się bardzo 

wyraźny spadek   jednak osób, które korzystają z noclegowni, no jest różnica. Powiedzmy sobie być 

może, też muszę Państwu powiedzieć,  no też jednak powstała jeszcze jedna jednostka i jest tu ze mną 

Ojciec Wawrzyniec. 

http://bip.umtychy.pl/index.php?action=PobierzPlik&id=495281

Data wygenerowania dokumentu: 2024-07-27 18:20:42



Ja, jeśli mogę pozwolić sobie to Państwu przybliżę troszeczkę, bo oni również mają w tym udział  

i to bardzo duży, że obecnie w Domu jest 29 mężczyzn, z tego jest 15 Tyszan w tym jest 2 emerytów  

i pracujących 3 Panów. Osoby długo mieszkające najdłużej 3 lata jest 5 osób. Poza tym przewinęło się 

tam  ponad 50 mężczyzn. Otrzymują pełne wyżywienie. 3 posiłki. Mają bardzo dobre warunki 

mieszkaniowe, mają dostęp do lekarzy POZ-u, do specjalistów, mają monitorowane leczenie, 

odtwarzanie dokumentów do wszystkich dowodów, świadectw pracy, załatwianie leczenia odwykowego, 

są wysyłani i rzeczywiście korzystają z tego. Nie są umieszczani w DPS-ie. Zresztą bardzo dobra  

współpraca z MOPS-em jest również bardzo skuteczna. Są odwiedzani w szpitalu. Panowie czują się 

też gospodarzami swojego domu, co myślę, że troszkę różni od noclegowni, dlatego, że oni gotują,  

oni sprzątają, oni są odpowiedzialni za to, żeby było czyściutko,  mają chorych sporo. Tam jest sporo 

bardzo chorych ludzi i jak oni się nimi opiekują, oni w nocy wstają, pomagają, jak trzeba  zmieniają 

pampers nawet. Więc jest to taka czysto rodzina tam atmosfera. Mówię o tym, bo troszkę to znam. 

Bardzo dbają o swoich współziomków, że tak powiem z problemem. Mają też niezawodnie możliwość 

formacji duchowej,  co wcale nie jest bez znaczenia  akurat w tej grupie ludzi. Obecnie 13 Tyszan 

korzysta z dofinansowania do posiłków z MOPS-u. Jest bardzo stała i dobra współpracy z pracownikiem 

socjalnym MOPS-u. Jest nawiązany kontakt ze Śląskim Centrum Profilaktyki i Psychoterapii.  

Jest współpraca ze stowarzyszeniami opiekującym się bezdomnymi  w okolicznych miastach, ponieważ 

tam są przyjmowani nie tylko Tyszanie, ale tam są ludzie z Bierunia, z Bojszów, z Mysłowic, 

Siemianowic, z Katowic, z Chorzowa, także to jest takie trochę intermiejski miejski dom,  

no i też jest to kwestia alkoholu, oczywiście i o tym to bym już chciała poprosić, żeby Ojciec powiedział 

jak Ojciec reaguje  na tych, którzy przychodzą w kropce. 

Ojciec Wawrzyniec Jaworski Zakon Braci Mniejszych Dom Zakonny w Tychach 

Ja wszystkich chcę przywitać. Może na początku, żeby mi nie umkło. Naprawdę z serca chcę 

podziękować wszystkim, którzy nam pomagają prowadzić ten Dom. Tak jak Pani tutaj Przewodnicząca 

powiedziała, chyba na pierwszym miejscu chciałbym podziękować Paniom z MOPS-u, Alina nasza 

wolontariuszka, by tutaj mogła więcej powiedzieć, ale jest naprawdę dobra, bardzo dobra współpraca, 

za co bardzo dziękuję w imieniu naszych podopiecznych, ale dziękuję też Policji i Straży Miejskiej.  

Było kilka kontaktów jakichś pomocowych. Zawsze to było coś bardzo takiego fajnego. Także bardzo 

chcę podziękować. No, a tutaj co do tematu no to naprawdę to wszyscy wiedzą,  to ja tu niczego nie 

odkryję, żadnej Ameryki, że ta pewna współpraca, praca z bezdomnymi,  no to jest również praca, czy 

przede wszystkim może praca z uzależnieniami. Chyba na pierwszym miejscu z uzależnieniem, albo 

od alkoholu, ale w tym przedziale tak sobie myślę 40 minus, 30 minus  to na pewno, coraz częściej jest 

to problem po prostu narkotyków, czy uzależnień tych nowych od internetu, od pornografii  nawet mamy 

tam taki bardzo trudny przypadek, co się łączy z tym uzależnieniem od internetu, od mediów,  dlatego 

bardzo ważna jest tutaj tak trochę ze smutkiem  słucham, że nie ma, czy jest brak psychologów, 

terapeutów, bo to się wydaje coś bardzo ważnego. Mnie się tak na początku też wydawało, że miałem 

taki dystans, jeżeli ktoś mi mówił, że będziemy potrzebować psychologów, psychoterapeutów, czy 

terapeutów, taki dystans nie, bo do tego, bo uważałem i dalej tak uważam z tym, że zmieniłem ten 

dystans, się znacznie skrócił, ale dalej uważam, że najlepszą terapią to jest po prostu atmosfera, dobra 

atmosfera rodzinna, domowa. Człowiek, który przychodzi, jest skopany przez życie, świadomy swojej 

winy, bo to jest dla nich bardzo trudne. Oni wiedzą, że przez życie przerżnęli do tej pory, wszystko 

przepili nieraz razem z dziećmi i żoną. No, że oni muszą odkryć, że ktoś im chce zaufać i ktoś im 

autentycznie chce okazać takie serce za darmo. To jest też bardzo ważne, że nie jak tutaj umniejszając 

Urzędom, ale nie, że za jakieś pieniążki, czy tak człowiekowi ludziom nieraz kojarzy. Takie Caritas 

prawdziwe takie biblijne. No nie wiem, czy ja odpowiedziałem na to pytanie. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Tak, tak. 

Ojciec Wawrzyniec Jaworski Zakon Braci Mniejszych Dom Zakonny w Tychach 

Także mamy też, ale Pan Bóg nam daje takie posyła ludzi, tutaj Pani Przewodnicząca nam powiedziała 

też przede wszystkim pozwał nam Panią Urszulę Pawlik, która nam tam służy jak potrzeba, dzwonimy 

do tej strony medycznej nie raz tam była i chłopaków leczyła, pomagała nam, ale też posyła teraz 

ostatnio właśnie ze Stowarzyszenia „Dobry Pasterz" z Katowic dwóch terapeutów mamy, których żeśmy 

nie szukali. Oni po prostu się zjawili. Podjęliśmy współpracę. Dobrze się to na razie układa. 
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Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dobrze. To jest taki ciepły dom, jak byście Państwo tam weszli, tam jest po prostu ciepło. Tam pachnie 

dobrym obiadem, tam pachnie dobrymi drożdżówkami prawda, także jest, jest to takie sympatyczne. 

Bardzo dziękuję Ojcu. Ale chciałabym jeszcze wrócić,  to nie koniec tematu, bo ja chciałabym wrócić 

jednak do Pana Mariusza. Ponieważ to co Pan Mariusz robi razem z pewnie ze swoimi Kolegami z pracy 

jest, jak gdyby takim przyczynkiem do zastanowienia się, w jaki sposób też ubrać jakoś to w jakąś formę, 

czy Pan Mariusz ma jakiś plan, jakąś propozycję, z której można by było stworzyć coś takiego no,  żeby 

to było, jak gdyby też usankcjonowana w jakiś sposób ta pomoc tym ludziom właśnie, którzy nie chcą 

być nigdzie.  

Kierownik Straży Miejskiej Sławomir Gurdek 

Mówimy oczywiście o Panu Marcinie. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Przepraszam. 

Kierownik Straży Miejskiej Sławomir Gurdek 

Tak, tak, tak. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Pomyliłam obu Panów regularnie. Mimo, że Pan ma moje nazwisko panieńskie, także to jest w ogóle 

już zabawka, także. 

Kierownik Straży Miejskiej Sławomir Gurdek 

Ja już przekazuję głos. Mam natomiast jedną taką może nie uwagę, ale chciałem zauważyć jedną rzecz, 

że my w swojej pracy spotykamy się z jednym problemem, a mianowicie z tym, że te osoby, które mogą 

być dowiezione do noclegowni, muszą to być mieszkańcy  naszego miasta, natomiast mamy około 10 

osób, które niestety no nie pochodzą z naszego miasta. No i tu pojawia się problem natury no właśnie, 

co z nimi zrobić? Bo do noclegowni się nie kwalifikują. Teren Miasta Tychy jest dla nich jak dom  

no i przebywają na różnego rodzaju klatkach schodowych, w miejscach, gdzie no my spotykamy się 

niejednokrotnie z 10, 15 skargami w ciągu dnia na osoby bezdomne. Mówię o okresie zimowym.  

To tak gwoli przemyślenia i ja już oddaję Pana Marcina przed kamerę. Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję. 

Strażnik Miejski Marcin Paździorek 

Szanowni Państwo, tak prawdę mówiąc, tak jak tutaj powiedział Pan Kierownik. Chciałbym się odnieść 

też tutaj do słów Pana Prezydenta odnośnie  samej ogrzewalni. Nie jest sztuką, że my po prostu 

jeździmy na jedne i te same adresy po 3-4 razy nawet na dzień, przeganiamy osobę,  

która jest, powiedzmy to trzeźwa, ale chce się ogrzać przy kaloryferze na klatce schodowej.  

Nie syfi, nie brudzi. Natomiast nawet gdyby chciała jechać na noclegowni, no to nie ma takiej możliwości, 

bo jest znaczy,  ostatni meldunek na przykład miała nie wiem w Gliwicach, bądź Katowicach, zostaje 

ogrzewalnia w Katowicach, bądź Sosnowcu przy Izbie Wytrzeźwień. Tego typu po prostu 

pomieszczenie, tak jak słuchałem najlepiej by działało mniej więcej tak jak przy Izbie Wytrzeźwień  

w Sosnowcu. Tam każdy może przyjść. Są to kontenery takie socjalne dwa ustawione przy budynku 

Izby Wytrzeźwień, tam każdy może przyjść, ogrzać się z tym, że te kontenery są otwarte w godzinach 

6-22  i te osoby mogą po prostu za dnia się tam ogrzać. Wiadomo, że w miarę możliwości te osoby  

z tego korzystają, dlatego jeżeli mają Państwo jakiekolwiek pytania bezpośrednio na temat samej 

ogrzewalni, bądź naszej stricte pracy, no to proszę zadawać, bo postaramy się tutaj z Panem 

Kierownikiem no ten temat po prostu wyjaśnić, bo dla wielu mieszkańców miasta Straż Miejska dobrze 

i niedobrze robi. Dobrze robi, że wygania tych bezdomnych z klatek schodowych, ale także są głosy  

od osób, które twierdzą, że źle robimy i możecie Państwo wierzyć albo nie, ale niejednokrotnie  zdarzało 

się na jednym z adresów tutaj na terenie miasta, że przez 1,5 tygodnia dzień w dzień przyjeżdżaliśmy 

o godzinie 7:30  w jedno i to samo miejsce gdzie mężczyzna leżał na wycieraczce tutaj na Legionów 

Polskich w bloku i na odchodne dziennie dostawał od tej Pani na drogę, mówiąc wprost bułki i soki.  

Z jednej strony mieszkańcy się cieszyli że się go pozbywaliśmy, natomiast przychodziła godzina 23,  

bądź północ i ta osoba znowu wracała, no bo nie miała tak naprawdę gdzie się podziać. 
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Przewodnicząca Rady Miasta Tychy Barbara Konieczna 

Pani Przewodnicząca, jeśli Pani Pozwoli, ja też chciałabym. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Bardzo proszę. 

Przewodnicząca Rady Miasta Tychy Barbara Konieczna 

Mam taki troszeczkę niedosyt i chciałabym wychodząc z tej Komisji  mieć odpowiedź na pytanie  

w momencie, kiedy funkcjonariusz Straży Miejskiej zawozi osobę powiedzmy tą nietrzeźwą,  

gdzie w drodze dostając się do tego Sosnowca, okazuje się, że ta Izba Wytrzeźwień nie przyjmie  

tej osoby, ponieważ promile wskazują już na nieupojenie i ci strażnicy wracając z powrotem do Tychów, 

a są to osoby tak jak przed chwileczką  Pan Marcin powiedział, nie z naszego miasta, to co oni mają  

z tą osobą zrobić, gdzie mają ją zostawić? Czy oni w tym momencie tak jak Pani Dyrektor Iwona 

powiedziała, mogą do tej poczekalni do ogrzewalni przywieźć tą osobę i ona tam  na ten moment 

zostanie, nie zamarznie, bo wiadomo, że to chodzi tylko i wyłącznie o okres zimy. To jest jakby moje 

zasadnicze pytanie jedno i chciałabym, żeby dzisiaj odpowiedzieć na to pytanie, a druga sprawa  

to jest kwestia jeszcze takiego  powiedzmy sobie, systemu opieki nad tą bezdomnością,  

nad tymi osobami, bo też to, co widzieliśmy razem z Panem Prezydentem Igorem Śmietańskim,  

bo razem żeśmy jeździli z funkcjonariuszem Straży Miejskiej po wszystkich osobach bezdomnych,   

to są osoby, gdzie ręce, czy też stopy, czy też nogi im po prostu gniją i w tym momencie zajmuje się 

tym Strażnik Miejski. W związku z tym wiemy o tym, że to nie są jakby jego obowiązki, ale robi  

to z dobroci serca i chciałabym na to pytanie  na pewno dzisiaj sobie nie odpowiemy, ale czy też Straż 

Miejska myślała ewentualnie o przedstawieniu jakiegoś programu w tej sprawie? Prosiłabym  

o odpowiedź na to pierwsze pytanie i jeśli chodzi o jakiś program, żeby objąć to systemowo. Dziękuję. 

Strażnik Miejski Marcin Paździorek 

Szanowni Państwo, ja jeszcze chciałbym dodać z tego miejsca, bo tutaj padło bardzo ważne 

stwierdzenie. Jeżeli my doprowadzamy osobę nietrzeźwą do Izby Wytrzeźwień, oczywiście  

na podstawie artykułu 40 punkt 1 ustawy o wychowaniu w trzeźwości, mamy możliwość doprowadzenia 

osoby do miejsca zamieszkania, szpitala, bądź Izby Wytrzeźwień, jeżeli osoba jest w stanie po spożyciu, 

czyli ma poniżej 0,25 miligrama. My jako funkcjonariusze Straży Miejskiej, ale także Policja  

no nie możemy tej osoby odwieźć z powrotem do Tychów, bo jest to osoba tak naprawdę wolna.  

My ją tylko i wyłącznie doprowadzamy do wytrzeźwienia i jeżeli jest to osoba spoza miasta Tychy,  

to mówiąc wprost, niejednokrotnie tą osobę zostawiamy w Sosnowcu na Izbie Wytrzeźwień,  

bo nie możemy jej przewieźć z powrotem do Tychów, ale ona korzysta z usług tej ogrzewalni,  

czyli ona bezpiecznie sobie przesiaduje w tej ogrzewalni i jadąc na drugi dzień, na tą Izbę Wytrzeźwień 

już z kimś innym ta osoba po prostu mamy informację od pracowników Izby Wytrzeźwień, że ta osoba 

bezpiecznie tam siedziała, ogrzała się, no i mówiąc wprost, poszła na autobus czy pociąg i wróciła  

do Tychów. Więc tutaj nie ma jakiegoś większego z tym problemu. Natomiast tak jak wspomniałem 

wcześniej, no jest problem, że, że nie ma tego miejsca wydzielonego w Tychach, już pomijając same 

koszty dojazdu do Izby Wytrzeźwień, czasu, myślę, że zrekompensowałoby to w połowie  zastąpienie 

patrolu, którego nie ma na mieście, bo o tym też warto wspomnieć, że po prostu brakuje tych patroli  

na mieście, a wyjazd na Izbę Wytrzeźwień w godzinach szczytu to jest czasem po 2,5 do 3 godzin,  

czyli przez 3 godziny mamy tak naprawdę patrol wyłączony z osobą, którą doprowadzamy na Izbę 

Wytrzeźwień w celu wytrzeźwienia, wydmucha na przykład 0,75 miligrama i za najpóźniej 3 godziny  

ona jest wypuszczana do domu. Ponoszą koszty wszyscy. Ponosi koszty miasto, ponosi koszty 

samorząd, bo jest to nie tylko nasze wynagrodzenie, ale także paliwo, także amortyzacja pojazdu,  

no i przede wszystkim koszty osadzenia osoby bezdomnej, no bo za osobę bezdomną jak wiadomo 

płaci samorząd, więc to byłaby odpowiedź na jedno pytanie. Natomiast co do drugiego pytania,  

no ja tak jak wspomniałem wcześniej, jako strażnicy w Tychach mamy wiele osób przeszkolonych. 

Mamy odpowiedni sprzęt, który teoretycznie był zakupiony do ratowania zdrowia i życia, aczkolwiek  

tak jak tutaj  Pani Przewodniczącej już wspomniała na jednym, bądź drugim spotkaniu, zdarzało się tak, 

że po prostu udzielaliśmy pomocy może nie tyle doraźnej, bo od tego są zespoły ratownictwa 

medycznego, ale takiej podstawowej, podstawowej opieki, gdzie tu daleko szukać w przyszłym tygodniu 

udzielaliśmy pomocy mężczyźnie, którego znam od początku z pracy tutaj w Straży Miejskiej,  

czyli ponad 2 lata. Jest to osoba, która notorycznie przesiaduje w bloku na ulicy Piłsudskiego 34/36  

no i niestety, ale wszyscy już zarówno my, jak i zespół medyczny obstawiają, że to jest kwestia czasu, 
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aż po prostu mu te nogi utną, bo tyle ile w miarę możliwości my jesteśmy w stanie pomóc i już nie będę 

nikomu obrzydzał i ze szczegółami opowiadał tak, no niestety, ale jest problem taki, o czym wspomniał 

tutaj Pan Kierownik, że jest to osoba spoza Tychów. Ostatni meldunek miała poza Tychami.  

No i niestety tak naprawdę nie ma co z nią zrobić, bo o ile wypić wypije, bo to nie jest tajemnicą,  

ale nigdy się nie zataczał, specjalnie dzisiaj przed tym naszym spotkaniem sobie zrobiłem listę osób 

bezdomnych, które przewoziliśmy na Izbę Wytrzeźwień i ta osoba w przeciągu 5 lat była przewieziona  

raz co warto dodać, że są osoby, które przewozimy po kilka, kilkanaście razy w miesiącu,  

no ale nie ma się ta osoba, gdzie podziać, bo na noclegownię jej nie przyjmą, więc raz, dwa razy  

w tygodniu jedzie do Katowic. Tam pobiera żywność, no i tyle, i z powrotem wraca tutaj na teren naszego 

miasta. 

Przewodnicząca Rady Miasta Tychy Barbara Konieczna 

No dobrze. Jeśli mogę, Panie Radny, ja tylko wtrącę. Tak słuchając tego, to może by można było 

stworzyć rzeczywiście jakiś program, który by uzyskał gdzieś jakiś grant, który byłby po prostu no jakoś 

by to się sformalizowało wszystko, byłoby też finansowanie, gdyby to było grant zewnętrzny,  

to nie bylibyśmy tylko dla Tyszan, pewnie by mogli również inni wtedy być brani pod uwagę.  

To jest jedna rzecz, a druga, która mi się nasunęła. Ile jest takich osób? Czy w takim razie Pani Dyrektor, 

oni mogą się z takimi osobami zwrócić do noclegowni? Do tych miejsc, które są niby zarezerwowane 

dla takich osób?   

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej Iwona Rogalska 

To znaczy tak, w okresie zimowym każdą osobę przyjmujemy na noclegownię i tutaj nie sugerujemy się 

ani meldunkiem, ani tym bardziej, że to też no bardzo często  nie jesteśmy w stanie teraz na samym 

początku zweryfikować. Wszystkie osoby, które są dowożone, czy przez Policję, czy przez właśnie Straż 

Miejską na ten taki czas dotrzeźwienia są przyjmowane na noclegownię  i tutaj się nie sugerujemy  

w żaden sposób gdzieś tam  tym meldunkiem. Również pracownicy socjalni te wszystkie osoby,  

które są na mieście, na klatkach schodowych,  gdzieś w altanach śmietnikowych stale doglądają, 

motywują do tego, żeby właśnie przyszły do noclegowni, skorzystały z wyżywienia, czy we Wrzosie,  

czy też proponowana jest  im wydawanie żywności, także tutaj też tą bazę mamy  i pracownicy informują 

o tym, żeby osoby po prostu przyszły, mając możliwość wykopania się, zmiany odzieży, również 

współpracujemy z Parafią Świętego Krzysztofa, gdzie tam też osoby kierujemy do wykąpania się,   

jeżeli nie chce skorzystać z noclegowni, czyli no gdzieś tam są kierowane do tych wszystkich punktów, 

w których działają. Tak jak powiedziałam, jeżeli są przywożone przez Straż Miejską,  czy przez Policję, 

jak najbardziej w okresie zimowym do noclegowni je przyjmujemy, aczkolwiek takich przypadków było 

naprawdę kilka, mimo tego, że mamy te 6 miejsc wydzielonych, to no nie były one w żaden sposób 

wykorzystane, więc zastanawia mnie tutaj celowość tworzenia ogrzewalni, gdzie takie osoby by mogły 

przebywać. Na ile właśnie tutaj ten rachunek kosztowy byłby w tym momencie brany pod uwagę,  

no bo tak jak powiedziałam, te miejsca są, a nie były jeszcze teraz w tym momencie w 100% 

wykorzystane. 

Strażnik Miejski Marcin Paździorek 

Ja teraz korzystając tak na gorąco chciałem się odnieść do tego, że te osoby są przyjmowane,  

no niestety muszę się z Panią nie zgodzić,  zarówno pracując tutaj w Straży Miejskiej często mamy 

wspólne służby z policjantami z KMP Tychy. No i niestety, ale kilkukrotnie, nie powiem Pani teraz  

ile razy i w jakich okolicznościach, bo musiałbym po prostu notatników wrócić, ale kilkukrotnie zdarzało 

się tak, że zostaliśmy odprawieni z kwitkiem, ponieważ osoba  już też nie będę mówił z imienia  

i nazwiska,  mieszkaniec Łazisk Górnych, no po prostu nie został przyjęty, pomimo, że był trzeźwy 

i to były różne pory dnia, to było i zarówno rano, jak i w nocy, więc no niestety, ale no my jako Straż  

czy przede wszystkim jako Straż, a także Policja no mamy problem z takimi osobami, bo choćby 

człowiek chciał im pomóc jakkolwiek, no to niestety, ale niejednokrotnie się odbiliśmy od bramki,  

bo stwierdzili Panowie opiekunowie, no że jest osoba spoza Tychów. No i niestety nie zostanie przyjęta, 

więc w tym wypadku zostało w cudzysłowie podwiezienie na Dworzec i ta osoba jechała mówiąc wprost 

do Katowic na ogrzewanie, no bo w Tychach nie było możliwości, żeby przyszła do Państwa. 

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej Iwona Rogalska 
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Jeżeli była przywieziona w ciągu dnia, no to jak najbardziej. Jest noclegownią miejską dla mieszkańców 

Miasta Tychy, aczkolwiek w okresie zimowym w nocy jak najbardziej te osoby wiem, że też były 

dowożone i były, aczkolwiek tak jak powiedziałam, no to były naprawdę pojedyncze przypadki. 

Strażnik Miejski Marcin Paździorek 

No to tak jak mówię, no nam o różnych porach dnia i nocy się zdarzało przywieźć, no i no niestety osoby 

były odprawiane z kwitkiem, więc warto by było jak już sobie tak wszyscy rozmawiamy wspólnie  

i są przedstawiciele miasta i my, i przedstawiciel Policji po prostu wypracować jeden taki wspólny 

harmonogram działania,  no bo tutaj każdy sobie rzepkę skrobie i każdy funkcjonariusz jakoś próbuje 

jak najlepiej zrobić to, o czym wspomniała Pani Przewodnicząca. Wszystko zgodnie z prawem,  

bo no niestety, ale zarówno my, jak i Policjanci stąpamy po bardzo cienkiej linii. Niejednokrotnie zdarza 

się tak, że przy doprowadzeniu na Izbę Wytrzeźwień  nie mówię akurat o Tychach, ale niejednokrotnie 

zdarza się tak, że po prostu osoby umierały w samochodach. Weźmy pod uwagę, że to jest po 35 

kilometrów w jedną stronę, więc po prostu no warto wypracować jakiś wspólny harmonogram, co byśmy 

mogli zrobić, żeby nam i Policji ułatwić tą pracę, a przede wszystkim osobom, które nie są w pełni  

po prostu nie są, nie muszą być przewiezione na Izbę Wytrzeźwień, bo tak jak mówię my, czasem 

wieziemy osobę, która leży w śniegu, w zaspie,  a na Izbie się okazuje, że ona ma poniżej 0,25 miligrama 

i albo zostaje nieprzyjęta, albo idzie po prostu na ogrzewanie, więc tutaj jest problem. To o czym 

wspomniałem wcześniej, że jest wyłączony czasem  3 godziny na dzień patrol, który jedzie tak naprawdę 

osobę przewieźć do ogrzewania, a nie na Izbę, na Izbę Wytrzeźwień. Tutaj też się chciałbym odnieść 

dla tej pomocy medycznej, która miałaby być w ogrzewalni. Proszę pamiętać, że w wielu przypadkach, 

gdy jest osoba nietrzeźwa, na miejsce wzywamy Pogotowie Ratunkowe. Jeżeli jest zapotrzebowanie, 

osoba jest przewożona na dalszą diagnostykę do szpitala, a jest takich interwencji naprawdę masa. 

Natomiast jeżeli personel medyczny przebada taką osobę i stwierdzi, że nic jej nie zagraża, to my 

dostajemy po prostu taką karteczkę, że jest brak przeciwwskazań osoby do umieszczenia w Izbie 

Wytrzeźwień, więc taka karteczka, skoro podpisał się pod nią medyk myślę, że byłaby też przepustką 

ewentualnie na taką ogrzewalnię. 

Przewodnicząca Rady Miasta Tychy Barbara Konieczna 

Pan Prezydent, bardzo proszę. 

Zastępca Prezydenta Miasta ds. Społecznych Maciej Gramatyka 
Dziękuję bardzo. Ja myślę, że możemy tutaj tą dyskusję prowadzić bardzo długo jeszcze. Problem 

bezdomności jest na tyle trudny i samo zachęcenie bezdomnych do tego, żeby zmienili  swój sposób 

życia jest niezwykle skomplikowany i są tu lepsi fachowcy ode mnie, którzy mogliby na ten temat mówić. 

Natomiast mnie jedna rzecz w tym wszystkim uderza. Państwo wybaczą, że przedstawiciel Straży 

Miejskiej mówi o mieście, a Straż Miejska jest służbą miasta. W związku z tym Szanowni Państwo,  

my wszyscy działamy w jednym interesie miasta i zarówno Straż Miejska finansowana jest przez miasto, 

jak i MOPSA, chociaż tutaj oczywiście trochę inny to jest zakres. W związku z tym myślę,  

że takie przerzucanie się argumentami podczas Komisji jest trochę nie na miejscu. Powinno się takie 

rzeczy wypracować,  a nie w tej chwili zarzucać sobie, kto kogo przyjął, a kto kogo nie przyjął,  

bo Państwo być może zapominacie o tym, że reprezentujecie wzajemnie miasto. W związku  

z tym trzeba się dogadać, znaleźć  zrozumienie i niekoniecznie przegadywać podczas posiedzenia 

Komisji i o to bym prosił. Przyznam, że mnie to  trochę dziwi, że nie można się dogadać, bo jeszcze raz 

wracam do tego, że wszyscy reprezentujecie miasto i my również. W związku z tym, jeżeli można Pani 

Przewodnicząca, to ja postaram się ustalić jakieś spotkanie, bądź jakieś tam działanie (niewyraźne) 

(niewyraźne) przegadywania się,  a rozumiem, że dla Straży Miejskiej to jest problem, ale on też nie 

może ograniczać się do tego, że Państwo przywożą i teraz ktoś inny ma problem. To musi być 

wypracowane jakieś wspólne stanowisko wszystkich, których to dotyka i niekoniecznie takie wzajemne 

wyrzucanie sobie, kto czego nie zrobił albo kto zrobił, chociaż zdaję sobie sprawę z tego, że problem 

jest duży, ważny, szczególnie wtedy, kiedy na szali jest ludzkie życie i rozumiem, że jeżeli Pan spotyka 

taki przypadek, jest Pan świadkiem tego, że kto jak go Pan nie znajdzie, to zamarznie  w śniegu  

i podczas mroźnej nocy, to tu się włączają też oczywiście emocje, ale myślę, że dzisiaj możemy  

na spokojnie do tego podejść tak, żeby się przygotować do takiego rozwiązania, które będzie 

satysfakcjonujące dla wszystkich i będzie dawało bezpieczeństwo, ale to wymaga pracy od wszystkich, 

nie tylko przerzucania się w cudzysłowie tym, kto ma zająć się problemem. Także ja Pani 
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Przewodnicząca, jeśli można to nie wiem, może nie kontynuujmy teraz tego, co dalej, bo i tak nie 

dojdziemy do pewnie do jakichś wniosków, więc zajmiemy się tym poza. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Ja tylko bardzo serdecznie proszę Pana Prezydenta o ewentualnie no spowodowanie,  żebyśmy spotkali 

się, żeby się wszystkie podmioty, które mają ten problem spotkały i wypracowały wspólną, dobrą  

dla wszystkich,  że tak powiem, dobre działanie. 

Zastępca Prezydenta Miasta ds. Społecznych Maciej Gramatyka 
Ja tylko podsumowująco, to jeszcze tylko powiem, że w tym wszystkim no jest taka budująca  myślę  

dla nas rzecz to taka, że pamiętam Komisję chyba sprzed 2 lat, kiedy po raz pierwszy rozmawialiśmy  

o tym, czym zajmuje się Ojciec Wawrzyniec i o tym, że dobrze byłoby znaleźć jakiś sposób finansowania 

i nam się to udało zrobić, więc to są przykłady tego, że dobre rozwiązania daje się jakoś znaleźć 

 i sposoby na to, żeby współpracować nawet w momencie, kiedy do tej pory wydawało się, że trudno 

jest finansować  tę działalność u Ojców Franciszkanów, a wiem też, że w innych parafiach również  

no tak jak w Parafii Maksymiliana, ksiądz Proboszcz  też pomaga bezdomnym, którzy mają możliwość 

wykąpania się,  mają swoje szafki, także tych różnych działań na rzecz bezdomnych,  

też poza systemem, który tworzy miasto, no trochę jest, ale oczywiście zdaję sobie sprawę z tego,  

że najważniejsze jest ludzkie życie i musimy zrobić wszystko, żeby je chronić w takich sytuacjach.  

No i tyle, dziękuję. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Bardzo dziękuję. Jeszcze prosił o głos  Pan Radny Grzegorz Gwóźdź. Jakoś tak przeskoczyło to. Bardzo 

proszę. 

Radny Grzegorz Gwóźdź 

Pani Przewodnicząca, nie prosiłem o głos. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Proszę?  

Radny Grzegorz Gwóźdź 

Nie, nie prosiłem o głos. Bardzo dziękuję. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję serdecznie. W takim razie zamykamy ten temat z przeświadczeniem, że temat będzie istniał, 

że będziemy o nim rozmawiać i będziemy wspólnie pracować nad dobrym modelem, że tak powiem, 

dobrym systemem opieki nad wszystkimi bezdomnymi. Dziękuję serdecznie Państwu w tym temacie  

i przechodzimy do punktu 10-ego. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie utworzenia związku 

międzygminnego pod nazwą  „Międzygminny Dom Pomocy Społecznej" oraz przyjęcia jego statutu.  

Kto będzie referował?  

Zastępca Prezydenta Miasta ds. Społecznych Maciej Gramatyka 

Referował będzie Pan Mecenas Rus. Widzę, że jest. 

 

Radca Prawny Urzędu Miasta Tychy Michał Rus 

Dzień dobry. 

 

Zastępca Prezydenta Miasta ds. Społecznych Maciej Gramatyka 

I w ramach wprowadzenia powiem Państwu, że to jest tak, że proponujemy Państwu tę uchwałę w 

związku z tym wszystkim, co dzieje się wokół Domu Pomocy Społecznej w Kobiórze. Natomiast może 

się okazać, że w toku tych prac nie będziemy mieli albo będziemy mieli informację z Sądu w Gliwicach,  

gdzie się odwoływaliśmy od decyzji Wojewody, albo na przykład nie będziemy mieli informacji z Urzędu 

Wojewódzkiego, ale zaraz Pan Mecenas powie nieco więcej na temat utworzenia tego Związku i wtedy 

z porządku obrad pewnie wycofany tę uchwałę. Także to jest tak troszkę pod warunkiem, natomiast 

przedstawiamy ją ze względu na to, żeby nie tracić czasu, bo utworzenie tego Związku no zajmie nam 

trochę ze względów formalnych, ale Pan Mecenas powie o szczegółach. 
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Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo. Proszę, Panie Mecenasie. 

Radca Prawny Urzędu Miasta Tychy Michał Rus 

Szanowni Państwo, dziękuję Panu Prezydentowi za głos. Witam oczywiście bardzo serdecznie.  

Tak jak wspomniał Pan Prezydent, no mając na uwadze ten spór prawny, który toczymy z Wojewodą 

Śląskim, koncentrujący się wokół tego, czy rzeczywiście gmina może utworzyć swoją jednostkę 

organizacyjną na terenie innej gminy, no póki co nie jesteśmy w stanie wskazać takiego terminu, kiedy 

ten spór prawomocnie się zakończy, bo z jednej strony mamy dwie skargi Pana Wojewody na uchwały 

Rady Miasta dotyczące i utworzeniu jednostki, i przyjęcia statutu tej jednostce, a także mamy trzecią 

sprawę, która aktualnie będzie toczyła się przed Sądem Administracyjny w Warszawie na skutek skargi 

miasta na decyzję odmowną w zakresie zezwolenia na prowadzenie Domu Pomocy Społecznej, także 

no niestety nie jesteśmy w stanie stwierdzić tutaj nawet w przybliżeniu, kiedy prawomocnie może 

zakończyć się ten spór z Panem Wojewodą, dlatego też decyzją tutaj Pana Prezydenta no musimy 

szukać innych rozwiązań i takim rozwiązaniem jest utworzenie Związku Międzygminnego z Gminą 

Kobiór. Oczywiście została nawiązana nić porozumienia i tutaj współpraca z Gminą Kobiór w zakresie 

utworzenia tego Związku Międzygminnego równolegle do tej naszej procedury również taka sama 

uchwała jest procedowana w Kobiórze i to jest dopiero pierwszy etap utworzenia tego Związku, 

mianowicie utworzenie tego związku i przyjęcia jego statutu. On jest uwarunkowany tym, czy Pan 

Wojewoda uzgodni z nami projekt statutu przed tą sesją zaplanowaną na dzień 31-ego marca bieżącego 

roku. Dokumenty wpłynęły na tyle z wyprzedzeniem, że Pan Wojewoda musi zająć stanowisko przed tą 

sesją 31-ego marca. Jak dobrze kojarzę, mamy już 22, czy tam 23 dzień tej procedury. Ja osobiście 

cały poprzedni tydzień wydzwaniam do nadzoru prawnego i pytam jak tam z tym projektem statutu, 

niestety nie mogę uzyskać żadnego takiego wiążącego stanowiska, czy jest dobrze, czy coś będzie 

ewentualnie do poprawy. Dlatego też no póki co procedujemy z takim zamysłem, że albo dostajemy od 

Pana Wojewody zielone światło, jest uzgodniony statut, albo też po prostu Pan Wojewoda nie zajmuje 

stanowiska do 30-ego dnia, co traktujemy zgodnie z przepisami prawa ustawy o samorządzie gminnym 

jako taką milczącą zgodę na treść tego statutu, a więc jest to dopiero pierwszy element utworzenia tego 

Związku Międzygminnego, bo następnie, jeśli uda się skutecznie podjąć tę uchwałę 31-ego marca   

musimy poinformować o tych uchwałach Pana Wojewodę, Pan Wojewoda informuje Ministra Spraw 

Wewnętrznych i Administracji. Tam są terminy instrukcyjne w rozporządzeniu, które łącznie z całą tą 

procedurą mogą potrwać nawet 2,5 miesiąca, dlatego też procedujemy, żeby na tej sesji marcowej 

przyjąć ten statut Związku i utworzyć Związek z perspektywą taką, że jeśli prawomocnie nasze 

postępowania nie zakończą się w ciągu 2-3 miesięcy, a pewnie się nie zakończą, żeby ten Dom Pomocy 

Społecznej mógł zacząć funkcjonować jako  Związek Międzygminny razem z Kobiórem. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo, otwieram dyskusję na temat tego projektu uchwały. 

Radny Wojciech Czarnota 

Wojciech Czarnota, poproszę. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję. Bardzo proszę. 

Radny Wojciech Czarnota 

Rozumiem, że teraz procedujemy scenariusz, w którym powołujemy  Związek Międzygminny pod nazwą 

Dom Pomocy Społecznej, natomiast oprócz tego czekamy oczywiście na rozpatrzenie skargi do Sądu, 

co w przypadku i to jest drugi scenariusz, co w przypadku, jeżeli wyrok Sądu będzie po naszej myśli,  

a my będziemy już po zawiązaniu tego Związku Międzygminnego i zawiązaniu, czy uruchomieniu Domu 

Pomocy Społecznej. Dwa scenariusze. Co się stanie, jeżeli no wyrok Sądu będzie po naszej stronie,  

a już Dom Pomocy będzie działał?  W tej formule. 

Radca Prawny Urzędu Miasta Tychy Michał Rus 

Panie Prezydencie, nie wiem, czy ja mam tutaj ewentualnie przedstawić stanowisko, bo akurat nie wiem, 

czy... 

Zastępca Prezydenta Miasta ds. Społecznych Maciej Gramatyka 
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Jasne, może Pan przedstawić. 

Radca Prawny Urzędu Miasta Tychy Michał Rus 

Znaczy no to wtedy jak najbardziej. Inaczej. Jeśli chodzi o pierwszą instancję Sądu w Gliwicach chodzi 

tutaj o te dwie uchwały o utworzeniu jednostki i uchwały o nadaniu jej statutu, nawet jeśli  

przy pozytywnym podejściu do sprawy Sądu w takim aspekcie, że wyznaczy termin w ciągu 3-4 miesięcy 

od wpływu tej sprawy do Sądu, to potencjalnie termin posiedzenia miałby miejsce początek maja, 

końcówka maja, początek czerwca. To są takie terminy, gdzie jeszcze ten Związek nasz Międzygminny 

nie zafunkcjonowało w taki sposób prawny, czyli nie doszłoby powiedzmy jeszcze do jego rejestracji 

albo nawet gdyby doszło do jego rejestracji, to jeszcze byśmy poczekali z powołaniem organów tego 

Związku, także nie ma uważam, że nie ma takiej sytuacji, ażeby ten Związek mógł zafunkcjonować 

przed wyrokiem Sądu Administracyjnego w Gliwicach. No, ale to będzie dopiero pierwsza instancja. 

Jeśli ona będzie pozytywna dla gminy, zawsze Pan Wojewoda będzie mógł skarżyć to rozstrzygnięcie 

do Naczelnego Sądu Administracyjnego w Warszawie. Jeśli ono będzie niekorzystne dla nas, na pewno 

gmina będzie skarżyła ten wyrok do NSA w Warszawie, gdzie spokojnie należy oczekiwać, że to będzie 

pół roku, jak nie nawet troszeczkę dłużej. Natomiast gdyby się pojawił taki moment, że z jednej strony 

Dom funkcjonuje już jako Związek Międzygminny w okresie półrocznym i okazuje się, że mamy 

pozytywne rozstrzygnięcia Sądu, no to tutaj  chyba nie do końca moja rola, żeby odpowiedzieć  

na to pytanie, ale należałoby wtedy rzeczywiście usiąść zapewne z Gminą Kobiór i zastanowić się,  

bo może jednak okaże się, że formuła prowadzenia tego przez Związek Międzygminny razem  

z Kobiórem, gdzie Kobiór potencjalnie też może skieruje 1, 2, 3  osoby do tego Domu, również  

tam będzie spełniało jakąś taką formę współpracy dwóch gmin i nie będzie konieczności powracania  

do tego pomysłu tylko i wyłącznie z wprowadzeniem tego przez Gminę Tychy. Panie Prezydencie,   

nie wiem, czy Pan Prezydent coś doda? 

Zastępca Prezydenta Miasta ds. Społecznych Maciej Gramatyka 

Nie no myślę, że powiedział Pan wszystko na ten temat, no wtedy formalnie pewnie będzie trzeba 

uchylić tamte uchwały, które zostały zaskarżone przez Wojewodę, no, ale to już tylko stricte formalna 

kwestia. Robimy dziś po to te działania, czyli powołanie tego Związku Międzygminnego, żeby po prostu 

nie tracić czasu, bo jak Państwo wiedzą, co prawda teraz w Kobiórze mieszka chyba 98 obywateli 

Ukrainy, z czego tam prawie połowa to są dzieci, bo miejsc jest 66 takich stricte dla osób dorosłych, 

natomiast żeby nie tracić tego czasu dotyczącego już samego działania DPS-u, to stąd ta propozycja 

powołania Związku Międzygminnego. Bo gdybyśmy czekali na rozstrzygnięcia sądowe, no to mogłoby 

się okazać, że poczekamy jeszcze na przykład rok,  no a koszty cały czas są w związku z zatrudnieniem,  

co prawda bardzo niewielkiej grupy pracowników, ale jednak, no i takie koszty związane z ochroną tego, 

ogrzewaniem i tak dalej, więc celem jest to, żeby jak najszybciej podjąć tę działalność  w postaci  

DPS-u. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo. Czy jeszcze są pytania? Nie widzę. Przechodzimy do głosowania. Kto z Państwa  

jest przeciw pozytywnemu zaopiniowaniu projektu uchwały w punkcie 10?  Kto z Państwa się 

wstrzymał? Dziękuję bardzo. Jednogłośnie pozytywnie zaopiniowaliśmy projekt uchwały, który dotyczy 

punktu 10-ego. Przechodzimy do kolejnego punktu. To jest projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały 

nr XXII/383/16 Rady Miasta Tychy z dnia 23 czerwca 2016 r. w sprawie utworzenia samorządowej 

jednostki organizacyjnej Centrum Usług Wspólnych Miasta Tychy i nadania jej statutu oraz w sprawie 

określenia jednostek obsługiwanych i zakresu obowiązków powierzonych jednostce obsługującej  

w ramach wspólnej obsługi. Proszę bardzo, Pani Dyrektor Gawryszek. 

Dyrektor Centrum Usług Wspólnych w Tychach Dagmara Gawryszek 

Dziękuję Pani Przewodnicząca. Szanowni Państwo, proszę Państwa o pozytywne zaopiniowanie 

projektu tej uchwały. Dzięki tej Państwa decyzji będziemy mogli rozszerzyć obsługę wspólną 

świadczoną przez Centrum Usług Wspólnych w zakresie ochrony danych osobowych dla kolejnej 

jednostki organizacyjnej miasta Tychy, to jest dla placówki Pieczy Zastępczej „Kwadrat" oraz będziemy 

mogli otworzyć nową usługę związaną z takimi ważnymi zagadnieniami jak cyberbezpieczeństwo 

i ochrona zasobów informacyjnych dla czterech innych jednostek miejskich. Będziemy w dzięki temu 

mogli wspomagać te jednostki miejskie w budowaniu systemu zarządzania bezpieczeństwem 

i informacji według standardów opartych na polskich i międzynarodowych normach właśnie 
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zabezpieczania informacji. Bardzo proszę o pozytywne zaopiniowanie tego projektu. Oczywiście wiąże 

się to też ze zmianą statutu w części dotyczącej zadań CUW-u rozszerzenie o tą nową usługę. 

 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo. Otwieram dyskusję. Proszę, przechodzimy do głosowania. Kto z Państwa jest przeciw 

pozytywnemu zaopiniowaniu projektu uchwały z punktu 12-ego? Nie widzę. Kto z Państwa się 

wstrzymał? Dziękuję bardzo. Uchwała jest zaopiniowana jednogłośnie. Przechodzimy do projektu 

uchwały w sprawie Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności 

zwierząt na terenie miasta Tychy na rok 2022. Bardzo proszę, Pani Naczelnik Warzecha,  czy ktoś inny?  

Naczelnik Wydziału Komunalnego, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Anna Warzecha 

Dzień dobry. Szanowni Państwo, przedkładamy Państwu do zaopiniowania program opieki  

nad zwierzętami bezdomnymi i zapobiegania bezdomności zwierząt na rok kalendarzowy 2022.  

Jak co roku, zgodnie z przepisami ustawy o ochronie zwierząt, istnieje obowiązek opracowania takiego 

dokumentu. Przedłożony przy uchwale program zawiera kontynuację dotychczasowych zadań 

prowadzonych przez gminę w tym obszarze. Natomiast dodatkowo w tym roku dołożone są dwa nowe 

zadania, które dotychczas nie były realizowane. Pierwsze zadanie opisane w paragrafie 8 programu  

w punkcie 2 dotyczy sterylizacji i kastracji psów i kotów,  które posiadają właściciela. W tym roku będzie 

można skorzystać z bezpłatnego takiego zabiegu dla właścicieli zwierząt, które są z terenu naszego 

miasta według zasad określonych tutaj w regulaminie. Natomiast drugie zadanie nowe, które zostaje 

dodane jako zadanie fakultatywne i mamy możliwość ujęcia go w programie  to zadanie dotyczące 

znakowania psów i kotów. I tutaj również istnieje taka możliwość, że zgodnie z zapisami,  

które są określone w paragrafie 13 punkt 2 programu właściciel zarówno psów lub kotów,  właściciele 

psów lub kotów będą mogli bezpłatnie skorzystać z usługi znakowania zwierzęcia. Zabiegi te będą się 

odbywały w lecznicy i o tym, czy dane zwierzę może zostać poddane takiemu zabiegowi będzie 

decydował każdorazowo lekarz weterynarii. Mamy przeznaczone w tym roku w budżecie miasta 

 na ten cel  zdecydowanie więcej środków, aniżeli było to dotychczas, stąd też jestem tutaj winna 

Państwu wyjaśnienia. W zakresie programu, który przygotowaliśmy, zachodzi konieczność zlecenia  

tutaj przeprowadzenia postępowania przetargowego, ponieważ wartość tych usług weterynaryjnych 

przewyższa kwotę 130 000 i tak też uczyniliśmy. Natomiast niestety na dzień dzisiejszy, do dnia 

dzisiejszego nie udało nam się jeszcze rozstrzygnąć tej procedury, stąd też jak Państwo na pewno 

zauważyliście w programie znajdują się jeszcze wolne miejsca, gdzie nie są wyszczególnione konkretne 

gabinety weterynaryjne. I tutaj chciałabym wytłumaczyć się, ponieważ procedura jest otwarta. 

Rozstrzygnięcie tej procedury będzie w tygodniu przed sesyjnym i liczymy na to, że uda nam się 

pozytywnie rozstrzygnąć to postępowanie i tym samym jeszcze przed sesją zdołamy w drodze 

autopoprawki wnieść  stosowne zapisy. Natomiast gdyby się okazało, że jednak z jakichś przyczyn 

rozstrzygnięcie tego przetargu nie będzie możliwe, w tym momencie procedowanie tej uchwały 

będziemy przenosić na miesiąc  kolejny. Natomiast no zdecydowaliśmy się na to, jesteśmy tutaj dobrej 

myśli. Program ten uzyskał wszystkie wymagane przepisami opinie i są one pozytywne, w związku  

z czym  proszę o pozytywne zaopiniowanie tego projektu uchwały. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo Pani Naczelnik. Bardzo proszę, otwieram dyskusję. Nie widzę. Kto z Państwa  

jest przeciw pozytywnemu zaopiniowaniu projektu uchwały? Kto z Państwa się wstrzymał? Projekt 

uchwały w punkcie 11... Dobrze słyszałam? Nikt się nie wstrzymał? Uchwała została zaopiniowana 

pozytywnie, jednogłośnie. 

Naczelnik Wydziału Komunalnego, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Anna Warzecha 

Bardzo dziękuję. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję również. Kolejny projekt uchwały w sprawie wykorzystania środków na finansowanie zadań  

z zakresu rehabilitacji zawodowej i społecznej przekazanych do realizacji powiatom z uwzględnieniem 

planu finansowego Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w 2022 roku.  

Pani Dyrektor Rogalska, tak?  

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej Iwona Rogalska 
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Szanowni Państwo, podział środków przypadających na realizację zadań z zakresu rehabilitacji 

zawodowej i społecznej na rok 2022 zwiększyliśmy kwotę dofinansowania osób do uczestnictwa  

w turnusach rehabilitacyjnych, jak również do zaopatrzenia w sprzęt rehabilitacyjny i do likwidacji barier 

architektonicznych. Bardzo proszę o pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo. Otwieram dyskusję. Nie widzę. Kto z Państwa jest przeciw pozytywnemu 

zaopiniowaniu projektu uchwały? Kto się wstrzymał? Dziękuję bardzo. Kolejny projekt uchwały  

w sprawie podniesienia wysokości wynagrodzeń dla rodzin zastępczych zawodowych, w tym rodzin 

zastępczych zawodowych pełniących funkcję pogotowia rodzinnego. Bardzo proszę. 

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej Iwona Rogalska 

Szanowni Państwo, rodziny zastępcze zawodowe otrzymują kwotę na dzień dzisiejszy 2650.  

Proponowana zmiana zgodnie ze środkami zabezpieczonymi w budżecie to jest podwyżka o 360 

złotych, gdzie bazowa kwota wynagrodzenia wynosiłaby 3010 złotych, a dla rodzin zastępczych 

pełniących funkcję pogotowia rodzinnego byłaby to kwota 3636 złotych. Przepraszam. Czyli podwyżka 

o 350 złotych miesięcznie. Również zgodnie z  planem budżetowym, czyli środki posiadamy na tego 

typu  podwyżki w budżecie. Proszę o pozytywne zaopiniowanie. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo. To są kwoty brutto? 

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej Iwona Rogalska 

Tak, dokładnie, to są kwoty brutto. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
I one dotyczą najczęściej jednej osoby, która nie pracuje w tej rodzinie zawodowej, bo najczęściej druga 

osoba pewnie pracuje, prawda?  

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej Iwona Rogalska 

Tak, jest to jeden z małżonków najczęściej, który jest zatrudniony na umowę zlecenie z takim właśnie 

wynagrodzeniem brutto. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Proszę nam jeszcze przybliżyć w takim razie, jaka jest kwota, którą otrzymują rodziny zawodowe na 

poszczególnego wychowanka?  

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej Iwona Rogalska 

Rodziny zastępcze zawodowe to są najczęściej rodzinę takie, które otrzymują świadczenia  rzędu 1331 

złotych. Od czerwca kwota ta ma być waloryzowana. Do tego jeszcze świadczenie 500+  i jeżeli dziecko 

jest z orzeczeniem o niepełnosprawności to jest również dodatek w wysokości 900 złotych. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Rozumiem. I to jest na jedno dziecko? 

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej Iwona Rogalska 

To są kwoty na jedno dziecko,  na utrzymanie dziecka w rodzinie zastępczej. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Rozumiem. Otwieram dyskusję. Bardzo proszę. Nie słyszę. Nikt nie ma pytań? W takim razie proszę  

o głosowanie. Kto z Państwa jest przeciw pozytywnemu zaopiniowaniu projektu uchwały? Kto się 

wstrzymał? Jednogłośnie w takim razie pozytywnie. 

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej Iwona Rogalska 

Dziękuję. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Następny projekt uchwały w sprawie wyznaczenia miejsca do prowadzenia handlu przez rolników i ich 

domowników oraz regulaminu określającego zasady prowadzenia tego handlu. Czy to Pani Naczelnik 

Dorota Picho? 
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Naczelnik Wydziału Ewidencji Działalności Gospodarczej Dorota Picho 

Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo, podczas styczniowej sesji została przyjęta uchwała  

w sprawie wyznaczenia miejsca do prowadzenia handlu w piątki i soboty przez rolników  

i ich domowników oraz regulaminu określającego zasady prowadzenia tego handlu. To jest uchwała  

z 27-ego stycznia 2022 roku. Uchwała XXXV661/22. Na początku marca otrzymaliśmy  

rozstrzygnięcie nadzorcze Wojewody Śląskiego, stwierdzające nieważność tej uchwały w całości.  

W tym rozstrzygnięciu nadzorczym organ nadzoru stwierdził między innymi, że Rada Gminy powinna 

wyznaczyć konkretne miejsce do prowadzenia tego handlu. Trzeba skupić handel w jednym 

wyznaczonym w tym celu miejscu, w tym przypadku wydzielić miejsce na funkcjonującym w gminie 

targowisku, określając przedmiot handlu prowadzonego przez rolników i domowników powinna być 

zawarta informacja, że oprócz handlu produktami rolnymi i spożywczymi dopuszcza się handel 

wyrobami rękodzieła wytworzonymi w gospodarstwie rolnym. Organ nadzoru zwrócił również uwagę,  

że podjęta uchwała powinna korelować z uchwałą z czerwca 2005 roku w sprawie regulaminu targowisk 

te dwie uchwały powinny być spójne. Podkreślił, że przepisy uchwały o charakterze obowiązującym 

powinny być jednoznaczne, a niebudzące żadnych wątpliwości interpretacyjnych.   W prezentowanym 

projekcie uchwały uwzględniono te wszystkie zastrzeżenia zawarte w rozstrzygnięciu nadzorczym. 

Dołączono również załącznik graficzny, wskazując konkretne miejsce do prowadzenia handlu  

przy alei Bielskiej  na działce o numerze ewidencyjnym 2664/47. W związku z tym, proszę o pozytywne 

zaopiniowanie projektu uchwały. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję Pani Naczelnik. Bardzo proszę o dyskusję, o zapytania. Nie widzę. Kto z Państwa jest przeciw 

pozytywnemu zaopiniowaniu projektu uchwały? Dziękuję bardzo. Uchwała została zaopiniowana 

jednogłośnie. Kolejną, kolejnym projektem uchwały jest uchwała w sprawie zmiany Uchwały  

Nr 0150/XXXVI/683/05  Rady Miasta Tychy z dnia 30 czerwca 2005 r. w sprawie regulaminu targowisk 

miejskich w Tychach oraz zmiany Uchwały nr 0150/569/2001 Rady Miasta Tychy  z dnia 25 stycznia 

2001 r. w sprawie lokalizacji targowisk miejskich i określenia zasad oraz warunków prowadzenia handlu 

na targowiskach. Proszę bardzo, Pani Naczelnik. 

Naczelnik Wydziału Ewidencji Działalności Gospodarczej Dorota Picho 

Szanowni Państwo, zmiany w uchwałach dotyczących targowisk miejskich w Tychach mają na celu 

dostosowanie tego regulaminu do aktualnego stanu faktycznego i prawnego. Między innymi po to,  

by zapisy uchwały wcześniej referowane były spójne z tymi uchwałami, szczególnie w zakresie 

umożliwienia administratorowi ustalania dni i godzin funkcjonowania targowisk. Również stosownej 

zmiany zapisów odnoszących się do opłaty targowej i ta opłata nie jest pobierana u nas na terenie 

Gminy Miasta Tychy od stycznia 2016 roku, a takie zapisy jeszcze funkcjonowały w tych uchwałach. 

Uchyla się też paragraf 1 uchwały dotyczące lokalizacji targowisk miejskich, ponieważ lokalizacja 

targowisk, do których znajduje to zastosowanie zmieniany regulamin wynika z nowego brzmienia 

paragrafu 1 zmienianej uchwały z czerwca 2005 roku w sprawie regulaminu targowisk miejskich  

w Tychach. Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo. Otwieram dyskusję. Nie widzę. Kto z państwa jest przeciw pozytywnemu 

zaopiniowaniu projektu uchwały? Kto się wstrzymał? Nie widzę. Jednogłośnie. Dziękuję bardzo. 

Przechodzimy do kolejnego projektu uchwały, to jest w sprawie przyjęcia Miejskiego Programu 

Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na lata  

2022-2024. Bardzo proszę, Pani Naczelnik Bieńkowska. 

Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Iwona Bińkowska  

Szanowni Państwo, na sesji w listopadzie 2021 roku Rada Miasta przyjęła dwa programy. Miejski 

Program Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Miejski Program Przeciwdziałania 

Narkomanii. Zgodnie z artykułem 21 ustawy z dnia 17-ego grudnia 2021 roku o zmianie ustawy  

o zdrowiu publicznym oraz niektórych innych ustaw, ustawodawca nas tutaj zobowiązał, aby te dwa 

programy połączyć w jeden, gdyż z dniem 31 marca stracą one ważność. Dlatego przedstawiliśmy 

Państwu projekt uchwały, której załącznikiem jest właśnie wspólny miejski program profilaktyki  

i rozwiązywania problemów alkoholowych oraz przeciwdziałania narkomanii. Stanowi on połączenie 

dwóch przyjętych przez Państwa programów. Dodatkowo ustawodawca zobowiązał nas, aby nowym 
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elementem programu były zadania związane z przeciwdziałaniem uzależnieniom behawioralnym,   

dlatego V rozdział załącznika do uchwały, czyli tego programu nowego jest poświęcony właśnie,  

tak zwanym uzależnieniom behawioralnym, uzależnieniom od czynności, czyli mamy tutaj mowę  

o hazardzie, internecie,  zakupach i pracy. Zadania związane z przeciwdziałaniem właśnie 

uzależnieniom behawioralnym zostały wpisane do zadań własnych gminy. Ustawa pozwala nam  

na finansowanie z pieniędzy, tak zwanych korkowych tych zadań. Dlatego proszę o pozytywną opinię. 

Dziękuję. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo. Otwieram dyskusję. Dziękuję bardzo. Przechodzimy do głosowania. Kto z Państwa 

jest przeciw pozytywnemu zaopiniowaniu? Kto się wstrzymał? Dziękuję bardzo. Jednogłośnie 

pozytywnie. I kolejna uchwała. To jest uchwała w sprawie przyjęcia Powiatowego Programu Działań  

na Rzecz Osób z Niepełnosprawnościami na lata 2022 - 2025. Bardzo proszę. 

Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Iwona Bińkowska  

Szanowni Państwo, zgodnie z artykułem 35 ustawy o rehabilitacji zawodowej i społecznej  

oraz zatrudnianiu osób niepełnosprawnych, powiat powinien posiadać program działań na rzecz tych 

osób. Od wielu lat nasze miasto posiada  taki program, w poprzednich latach również, który też pozwala 

miastu na podejmowanie wielu szeregu działań, które mają na celu aktywizację osób 

niepełnosprawnych we wszystkich dziedzinach życia. Program wyznacza kierunki oraz zmierza  

do wyrównywania szans tych osób we wszystkich obszarach ich aktywności. Jak Państwo wiecie, 

niestety niepełnosprawność często stanowi barierę i uniemożliwia udział w życiu społecznym, 

zawodowym, czy kulturalnym tych osób,  dlatego tak ważne jest stworzenie systemu wsparcia  

oraz wdrożenie rozwiązań, które zminimalizują skutki niepełnosprawności. Dlatego bardzo proszę  

o pozytywną opinię. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo. Otwieram dyskusję. Nie widzę. Kto z Państwa jest przeciw pozytywnemu 

zaopiniowaniu  projektu uchwały? Kto się wstrzymał? Jednogłośnie pozytywnie. Dobrze i mamy ostatni 

projekt uchwały  w sprawie przyjęcia programu polityki zdrowotnej pod nazwą: „Program zapobiegania 

czynnikom ryzyka raka szyjki macicy szczepienia przeciwko HPV dla dziewcząt 14-letnich w mieście 

Tychy". Bardzo proszę Panią Naczelnik. 

Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Iwona Bińkowska  

Tak jest. Szanowni Państwo, ten program obejmuje tak naprawdę tylko jeden rocznik, dziewczynki  

z 2008 roku. Obecnie 14-latki. Jak Państwo pamiętacie, w 2020 roku wybuchła pandemia i nie było tych 

szczepionek  w ogóle na rynku. Myśmy się tutaj bardzo starali, kilka razy ogłaszaliśmy konkurs. Niestety 

nie udało nam się zaszczepić tych dziewczynek, stąd ten program. Program jest oparty  

na rekomendacjach agencji, dlatego nie jest wymagana tutaj, nie jest wymagana pozytywna opinia  

tej agencji. Wystarczy uchwała i oświadczenie Prezydenta i możemy ogłaszać konkurs, jak Państwo 

przyjmiecie uchwałę. Dlatego bardzo proszę o pozytywną opinię. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję. Bardzo proszę. Czy ktoś chce zapytać? Dziękuję bardzo. Przechodzimy do głosowania.  

Kto z Państwa jest przeciw projektowi tej uchwały, pozytywnemu zaopiniowaniu? Kto się wstrzymał? 

Nie widzę. Jednogłośnie. Bardzo Państwu dziękuję. 

Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Iwona Bińkowska  

Dziękuję. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Jesteśmy w punkcie 21. Sprawy bieżące i wolne wnioski. Bardzo proszę, kto z Państwa ma jakieś 

wnioski, czy sprawy, o których musielibyśmy porozmawiać? Nie widzę. Dziękuję serdecznie.  

W takim razie zamykam posiedzenie Komisji Porządku Publicznego, Spraw Społecznych  

i Samorządowych. Dziękuję bardzo. Do widzenia. 
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